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سال پنجم/ شماره صد و شش/ سه شنبه ۲۸ آبان ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

شکافهاي فرونشستي
رئیس ســازمان زمین شناسی کشــور می گوید: با 
تداوم روند فعلی، فرونشست زمین تا ۱۵ سال آینده 
همه اســتان اصفهان را در برخواهــد گرفت و غرب 
این استان نیز مانند شــرق آن می شود. شهیدی با 
اشاره به انجام طرح پهنه بندی در سطح کشور، ادامه 
می دهد: این سازمان به اســتان اصفهان توجه ویژه 
دارد و به رغم محدودیت بودجه و اعتبارات آنچه در 
توان داریم در راســتای رفع نیازهای استان اصفهان 
استفاده خواهیم کرد. اما گویا مسئله فرونشست در 

اصفهان جدی تر از این حرفهاست. ...

  گزارش

می گویند صنعت در اصفهان اشباع است!
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان 
اصفهان معتقد اســت، اگرچه اصفهــان ۱۰ درصد 
صنعت کشــور را به خود اختصــاص داده ، اما باید 
بدانیم در مقابل این ۱۰ درصد تنها نیم درصد بودجه 
تخصیصی به اصفهان ورود پیدا می کند. محمد جواد 
بگی در نشســت ویژه نقد و بررسی عملکرد شرکت  
شــهرک های صنعتی اســتان اصفهان، اظهار کرد: 
برخی می گویند صنعت در اســتان اصفهان به نقطه 
اشباع رسیده است و تاکید دارند که اولویت نخست 

گردشگری است و ...

۰۲

۰۴

روزهای بنزینی
مدنی ترین اعتراض در نخستین روز هفته؛

طرح مدیریت مصرف سوخت با هدف کنترل مصرف سوخت در کشور، کاهش آلایندگی، افزایش توان صادراتی کشور، اختصاص 
منابع حاصل از آن به صورت مســتقیم به مردم و نیز مبارزه با قاچاق سوخت اجرایی شــد که در قالب آن به انواع سواری شخصی، 
موتورسیکلت، وانت، تاکسی ها، آمبولانس ها و سرویس مدارس، سهمیه  سوخت ماهانه اختصاص می یابد. با این وجود از ابتدای هفته 
شاهد اعتراضات مردمی به افزایش یکباره و سیصد درصدی این کالا بودیم. ترافیک سنگین خیابان های اصفهان و سایر شهرهای کشور 
در نخستین روز هفته، نمادی از مدنی ترین نوع اعتراض مردمی بود که خواهان مشارکت در تصمیم گیری های جامعه خود هستند.

گزارش
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 اتاق بازرگانی ٦ هزار کارت بازرگانی اجاره ای صادر کرده و با آن مسبب فرار ٢٨ هزار میلیارد 
تومانی مالیاتی شده است. حمیدرضا دهقانی نیا، سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با 
بیان این موضوع به مهر گفت: »٢٨ هزار میلیارد فرار مالیاتی وجود دارد که همه و همه به خاطر 
صدور کارت های یکبارمصرف یا همان کارت های اجاره ای بازرگانی است؛ آیا به کسی که واجد 
شرایط داشتن شناسنامه نیست، باید شناسنامه داد؟« او افزود: »استعلامات انجام شده در 
اتاق بازرگانی وجود ندارد و عدم رعایت شرایط واجب باعث بروز چنین مشکلاتی می شود.«

قیمت کالاها درحال حاضر غیرواقعی است. محمدعلی اسفنانی، مدیرکل تعزیرات استان 
تهران با بیان این موضوع گفت: »اگر بپذیریم که بین نرخ دلار و قیمت کالا رابطه مستقیمی 
وجود دارد، با کاهش نرخ دلار باید قیمت اجناس نیز در سراشیبی قرار گیرد، حال آنکه بهای 
کالاها متناسب با افُت قیمت دلار کاهش پیدا نکرد.« او از اقتصاددانان دعوت کرد فرمول 
محاسبه قیمت کالاها و ارتباط آن با نرخ ارز را مشخص کنند؛ زیرا باید مبنای قیمت گذاری 
اقتصادی تغییر کرده و ارز از مؤلفه های اصلی تعیین کننده قیمت کالاها حذف شود.

  نوســان: هفته جهانی کارآفرینی 
از ٢۷ آبان ماه آغاز و تــا ۳ آذرماه ادامه 
دارد. کارآفرینــی اما بــه منزله ایجاد 
فضای کســب و کار مناســب، خلق 
ایده های جدید، نوآوری در کســب و 
کارها و اشــتغال پایدار با توجه به نیاز 
روز بازار اســت و اگر بــه دنبال بهبود 
وضعیت اشتغال هستیم باید توجهی 

ویژه  به بحث کارآفرینی داشته باشیم.
معاون اشتغال وزیر کار در این ارتباط 
معتقد اســت بخش قابل توجهی از 
فضای کســب وکار تحت تاثیر اتصال 
به بازار جهانی اســت و هر چه فضای 
تعامل و ارتباطات بین المللی اقتصاد 
بیشتر شود فضای کسب و کار کشور 
نیز بهبود می یابد. عیســی منصوری، 
درباره دلیل ارتقای رتبه جهانی کسب 
و کار ایران گفت: در خصوص ارتقای 
رتبه جهانی کسب و کار ایران دو مساله 
است اول اینکه ما فکر می کنیم علاوه 
بر اقدامات کلی که برای بهبود فضای 
کســب و کار به صورت عــام صورت 
می گیــرد زمان آن رســیده که ذیل 
سیاســتهای انتخابی، فضای کسب 
و کار اختصاصی رشــته هــا را بهبود 
بخشــیم. وی ادامــه داد: مثلا وقتی 
می گوییم صنعت منسوجات و پوشاک 
جزو رسته های منتخب ما است باید 
فضــای کســب و کار اختصاصی این 
رشته را بهبود ببخشــیم و این کار را 
بعد از اینکه سیاست مذکور به تصویب 

رسید دنبال خواهیم کرد.
معاون توســعه کارآفرینی و اشتغال 
وزیر کار اضافه می کنــد: دوم اینکه 
بخش قابل توجهی از فضای کســب 
وکار تحت تاثیر اتصال به بازار جهانی 
اســت و به دلیل محدود شــدن این 
ارتباط و اتصال، عملا تقاضای بخش 
خصوصی برای بهبود و بازخوردی که 
به بخش دولتی می دهد تا خودش را 
باز تنظیم کند کمتر اســت و عملا در 
فضای بســته  کار می ماند. منصوری 
خاطرنشــان کرد:به همین دلیل لازم 
اســت از مرحله بهبود فضای کسب و 
کار به معنای عمومی و عام قضیه عبور 
کنیم و به فضاهای انتخابی برسیم و بر 
رشته فعالیتهای بهره ور تمرکز کنیم 
که پیشران هستند. وی معتقد است 
وقتی فضای ارتباطــات بین المللی 
اقتصاد بیشتر شــود به توسعه فضای 
کسب و کار منجر می شــود چون تا 
حد مورد توجهی بازخوردهای بخش 
خصوصی باعث می شــود که فضای 
کســب و کار بهبود پیــدا کند. وی 
درباره درباره راه اندازی سامانه اشتغال 
ایرانیان نیز گفــت: با وجود آنکه طرح 
آماده راه اندازی است ولی با یکسری 
محدودیتها مواجهیم کــه امیدواریم 
بتوانیــم هرچه ســریع تر مدیریت و 

سامانه را راه اندازی کنیم. 
بی تردید آنچه امروز در حوزه اشتغال 
بیان می شــود بــا آنچــه در واقعیت 
مشاهده می شود همخوانی ندارد. در 
حالی که ایران سال گذشته در شاخص 
جهانی سهولت کسب  و کار رتبه ۱٢٨ 
را به خود اختصاص داده بود،تازه ترین 
گــزارش بانک جهانی دربــاره بهبود 
فضای کســب و کار از ارتقای جایگاه 
ایران با یک پله صعــود حکایت دارد. 
ایران امسال توانســت در میان ۱۹۰ 
کشــور جهان و با وجود فشــارهای 
اقتصادی،تلاطــم بازارهــای داخلی 
و نوســان نرخ ارز رتبه خود را یک پله 

بهبود بخشد.

قیمت ها غیرواقعی استاتاق بازرگانی عامل 28هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی
دیدگاه

   گزارش

اما و اگرهای اشتغال
هفته جهانی کارآفرینی

Is fahan

ممیزی باعث بی اعتبار شدن رسانه های رسمی است؛

ممیــزی نــه در میان مــدت و نــه در بلندمــدت هیــچ ســودی 
نــدارد کــه سراســر هزینــه اســت و اکنــون بــا ایــن وضعیــت 
رســانه ای حتــی در کوتاه مــدت هــم ســود نــدارد و همــه اش 
ــدی،  ــاس عب ــود دارد؟ عب ــرا وج ــس چ ــت. پ ــه اس هزین
ــت:  ــاد نوش ــه اعتم ــتی در روزنام ــگار، در یادداش روزنامه ن
ــی  ــدات فرهنگ ــر تولی ــزی ب ــال مُمی ــه اعِم ــت ک ــی اس مدت
بــه نســبت بیشــتر شــده اســت. ناشــران و دســت اندرکاران 
ســینما در ایــن بــاره بــه نوعــی اتفــاق نظــر دارند. قضیــه آن 
قــدر اهمیــت یافتــه اســت کــه برخــی از نویســندگان جنــاح 
اصولگــرا نیــز نســبت بــه موضــوع معتــرض شــده و آن را نقد 

کرده انــد.
ممیزی را چگونه باید فهم کرد؟ به نظر بنده مُمیزی را باید در قالب 
نوعی اعتیاد تحلیل کرد. نقش مورفین در ساز و کار بدن چنین است که 
آستانه درد را بالا می برد و به فرد آرامش می دهد. کسانی که سوختگی 
شدیدی دارند حتما باید مورفین مصرف کنند، زیرا تحمل درد ناشی از 
سوختگی را ندارند. ولی درد علامت خوبی است. درد واکنش به هنگام 
بدنِ ما به دریافت اطلاعاتی است که بیانگر وجود نارسایی در اعضای 
بدن یا وجود میکروب یا ویروس است. فرض کنید که ما هیچگاه درد 
دندان  خرابی  متوجه  هنگامی  صورت  این  در  باشیم.  نداشته  دندان 
می شویم که به کلی باید کشیده شود. یک مشکل برخی از سرطان ها 
این است که تا مرحله پیشرفته آن بیمار متوجه نمی شود، زیرا دردی را 
حس نمی کنند. هنگامی هم که به مرحله پیشرفته رسید، درمان چندان 
موثر نخواهد بود. فرد معتاد علاقه ای به تحمل درد ندارد، لذا با مصرف 
مواد مخدر آستانه تحمل درد را بالا می برد و به آرامش می رسد. مشکل 
او از آنجا آغاز می شود که پس از مدتی سیستم بدن او به این حد از 
مورفین عادت می کند و دوباره احساس درد آغاز می شود و برای خلاصی 
از تحمل درد، مجبور است دُز مواد مصرفی را بالاتر ببرد و جایی می رسد 

که بدن او تحمل این همه مورفین را ندارد. 
آزادی و بیان مشکلات و نظرات برای نظام هر اجتماعی، همان ساز 
و کار شناخت مشکلات و علامتی است که دردآور است. زنگ خطر 
را به صدا در می آورد. مشکل ممیزی در این است که ابتدا مانع طرح 
برخی از نارسایی ها می شود؛ نارسایی هایی که تعدادش زیاد هم نیست. 
این اقدام چند نتیجه مهم دارد. اول این که اگر نارسایی ها گفته نشود، 
مسئولان نیز مطلع نمی شوند، اگر نظرات متفاوت گفته و یا به تصویر 
کشیده نشود، دیگرانی که متفاوت هستند دیده نمی شوند، در حالی که 
وجود دارند و این خطای دید و آگاهی برای سیاستگذاران ناشی از وجود 
ممیزی است. در واقع اجرای ممیزی برای جلوگیری از اطلاع دیگران 

است ولی در عمل ممیزها خودشان زودتر در تور بی اطلاعی می افتند.
نتیجه دیگر بی اعتبار شدن رسانه های رسمی است. هنگامی که نتوان 
حقیقت و نظرات متفاوت را در رسانه های رسمی یافت، به ناچار مردم 
به سوی بهره مندی از سایر رسانه ها میل می کنند. از میان رفتن اعتبار و 
موفقیت رسانه های رسمی اعم از مطبوعات و رادیو و تلویزیون و کتاب و 
فیلم داخل کشور ریشه در این سیاست دارد. مثلا الان کتاب های چاپ 
قدیم اعتبار بیشتری دارد چون می گویند سانسور نشده است. نشر غیر 
رسمی از سانسور تغذیه می کند. در مورد فیلم هم همین طور است. اگر 

درباره فیلمی حساسیت ایجاد شود بیشتر مخاطب دارد.
نتیجه دیگر وجود ممیزی شکل گیری فرآیند تخریبی معکوس است. 
یعنی اگر تا دیروز رسانه های رسمی اخبار یک سویه و به نفع ساختار 
رسمی و به ضرر مخالفان می دادند در وضعیت جدید مساله معکوس 
می شود و یک تهاجم خبری و تحلیلی تمام عیار و حتی غیرمنصفانه 
علیه ارزش ها و معیارها و عملکرد ساختار رسمی شکل می گیرد. آنچه 
امروز شاهد آن هستیم دقیقا همین وضع است. زیرا وجود ممیزی اجازه 
این رو پرونده های قدیمی  از  نمی دهد که هیچ پرونده ای بسته شود. 
علیه  باز  پرونده های  این  که  روزی  آن  در  ولی  هستند.  باز  همچنان 
ساختار رسمی رسیدگی می شوند، دیگر مدافع چندانی از این ساختار 
افکار  و  می شود  وارد  نادرستی  و  درست  اتهام  هر  لذا  نمی ماند،  باقی 

عمومی نیز حکم مقتضی را صادر می کند.
اثرات منفی ممیزی خیلی بیش از آن است که در آغاز به نظر می آید. 
فیلم خانه  بر  نقدی  نوشتن  تعریف می کرد که قصد  از دوستان  یکی 
پشیمان شد، چون  کار  این  از  آن  توقیف  از  پس  ولی  داشت،  پدری 
توقیف  این  واقع  از ممیزی شود. در  به طرفداری  می ترسد که متهم 
عکس آن نتیجه ای را می دهد که توقیف کنندگان در پی آن بوده اند. 
اکنون که رفع توقیف شده احتمالا بیشترین سود را همین فیلم برده 
است. می توان فروش گیشه آن را با پیش مقایسه کرد . یکی از استادان 
دانشگاه تهران در سال ۱۳٨٢ تحقیق کرد که آن قسمت هایی از کتاب ها 
که سانسور شده بود در واقعیت امر به موضوعات سیاسی پرداخته بود 
ولی خواننده آنها را در خیال خود مربوط به امور جنسی تصور می کرده 
است! برخی جاها ممیزی در حد ابتذال می شود، برای نمونه سرچ فلان 
کلمه در اینترنت فیلتر می شود و در لغت نامه در دسترس نیست در 
حالی که آن لغت مشابهات فراوانی دارد و با ممیزی آن کلمه، موضوع 

پیچیده تر و حساسیت خواننده بیشتر می شود.
بنابراین ممیزی نه در میان مدت و نه در بلندمدت هیچ سودی ندارد 
در  حتی  رسانه ای  وضعیت  این  با  اکنون  و  است  هزینه  سراسر  که 
کوتاه مدت هم سود ندارد و همه اش هزینه است. پس چرا وجود دارد؟ 
آیا حکومت ها این قدر بی اطلاع هستند که متوجه این عوارض نشوند؟ 
پاسخ منفی است. به طور قطع ممیزی اگر برای حکومت ها سود ندارد، 
برای عده ای که پشت صحنه هستند مفید است و تا آنان از این راه 

ارتزاق می کنند از ممیزی دفاع هم خواهند کرد.«

مُمَیِّزی، زیانِ محض

صدای نشست زمین به اندازه ای هولناک 
و رعب آور است که برای ساعاتی مردم 
رخ داده،  حادثه  از  تصورشان  تنها  اهالی 
چیزی جز فرا رسیدن روز قیامت نیست!« 
این جمله، خلاصه صحبت مردمی است 
نزدیکی محل زندگی و کارشان  که در 
حادثه  بارها  گذشته  سال های  طی 
جبران ناپذیر نشست زمین رخ داده است. 
بر اساس آمارهای جهانی از میان ۴۱ بلای 
طبیعی، ۳۱ نوع آن در ایران رخ می دهد 
که خشکسالی به دلیل تغییرات اقلیمی 
و وقوع سیل بیشترین خسارات را وارد 
کرده است، به گونه ای که بر اثر کاهش 
بارندگی ها و حفر چاه های غیر مجاز تعداد 
دشت های ممنوعه کشور از ۱۵ مورد در 
سال ۱۳۴۷ به ۳۱۹ دشت در سال ۱۳۹۳ 
رسیده است و به گفته محققان آثار پدیده 
فرونشست در بسیاری از مناطق کشور 

قابل مشاهده است.
فرونشست عبارت است از فرو ریزش و 
یا نشست سطح زمین که به علت های 
متفاوتی در مقیاس بزرگ روی می دهد. 
به طور معمول این اصطلاح به حرکت قائم 
رو به پایین سطح زمین که می تواند با بردار 
باشد، گفته می شود.  افقی همراه  اندک 
زمین  همچون  پدیده هایی  تعریف  این 
لغزش ها را به دلیل اینکه حرکت آنها دارای 
بردار افقی قابل توجهی است و همچنین 
دارای  که  دستی  خاک های  در  نشست 
مکانیسم متفاوتی است، شامل نمی شود. 
خشکسالی های  دلیل  به  پدیده  این 
مداوم و کاهش بارندگی ها رخ می دهد. 
حفر چاه های مجاز )به تعدادی که بر هم 

مختلف  مناطق  اکولوژیک  تعادل  زننده 
کشور بوده است( و حفر عمیق غیر مجاز 
که معمولاً تعدادشان فراتر از )گاه چند 
برابر( تعداد چاه های مجاز است، الگوی 
نامتناسب کشت در بسیاری از نواحی که با 
کمبود آب مواجه هستند، انتقال های آب 
از حوزه هایی که منابع آب در آنها موجود 
نشده  مطالعه  جاده های  احداث  و  بوده 
نمونه هایی از این توسعه ناپایدار در جهت 

تغییرات اقلیمی در ایران هستند. 

۲6 دشت ممنوعه
۱6 دشت ممنوعه بحرانی

مطالعات اخیر کارگروه ملی زلزله و لغزش 
اصفهان  دشت های  در  زمین  لایه های 
نشان می دهد در محدوده میانی دشت 
"مهیار" و در شمال شرقی اصفهان و در 
فاصله تقریبی ٢٢ کیلومتری از مرکز شهر 
و در امتداد "بلوار زینبیه" که به اراضی 
آباد  "طلاب حبیب  مهر  اطراف مسکن 
اصفهان" منتهی می شود، به دلیل مصرف 
بی رحمانه آب های زیر زمینی و افت شدید 
سطح آب های زیرزمینی فرونشست های 
مستمر در حال تکوین است. علاوه بر آن 
بستر  روی  گرفته  قرار  تاریخی  پل های 
رودخانه "زاینده رود" نزدیک به کوهپایه 
بنا شده و قرار گرفتن قسمتی از آن بر 
روی لایه های رسی خاک موجب احتمال 
در  پل ها  محدوده  در  زمین  فرونشست 
آینده خواهد شد. همچنین سطح آب های 
زیر زمینی در اطراف رودخانه زاینده رود به 
شدت پایین رفته و انتظار این را داریم که 
پدیده فرونشست در این مناطق به وجود 

آید. به گفته حسین حجتی رئیس دفتر 
منطقه ای مرکز تحقیقات راه و مسکن و 
شهرسازی، براساس بررسی ها در استان 
 ٢٦ مطالعاتی،  محدوده   ۳۵ از  اصفهان 
دشت ممنوعه و ۱٦ دشت نیز ممنوعه 
بحرانی است که ورود و خروج آب با یکدیگر 
همخوانی ندارند. میزان برداشت آب در 
اما  هستند،  مشخص  مجاز  دشت های 
دشت های ممنوعه، چاه های مجاز و غیر 
مجاز بسیاری دارند. وی اضافه می کند: 
در ایران نخستین فرونشست در سال ۴٦ 
مربوط به دشت رفسنجان بود. در اصفهان 
نیز بسیاری از دشت ها با فرونشست های 

ناحیه ای مواجه بوده اند. 
نخستین دشت فرونشسته در اصفهان، 
کاشان  دشت  همچنین  بود.  مهیار 
ممنوعه  گذشته  سال  از حدود ۴۰  نیز 
اعلام شد و یا در دشت مهاباد اردستان 
شاهد فرونشست هستیم، از سوی دیگر 
صورت  به  گلپایگان  دشت  فرونشست  
افتاد که حتی به  اتفاق  مهیب و فجیع 
رسانده  آسیب  مسکونی  ساختمان های 

است.

یک پنجم کانون های
گرد وغبار کشور در اصفهان

رئیس سازمان زمین شناسی کشور گفت: 
بیشترین کسری مخازن آب و فرونشست 
زمین در استان اصفهان در امتداد رودخانه 
زاینده رود و باغات است. وی اضافه کرد: 
تا  زمین  فرونشست  روند،  این  تداوم  با 
۱۵ سال آینده همه استان اصفهان را در 
برخواهد گرفت و غرب این استان نیز مانند 

شرق اصفهان می شود. شهیدی با اشاره 
به انجام طرح پهنه بندی در سطح کشور، 
زمین در ۳۰۰ دشت  فرونشست  گفت: 
کشور شناسایی شده است و پایش ها و 
پهنه بندی دشت های استان اصفهان نیز 
در دستور دست اقدام است. رئیس سازمان 
این  کرد:  اظهار  کشور  زمین شناسی 
سازمان به استان اصفهان توجه ویژه دارد 
و به رغم محدودیت بودجه و اعتبارات آنچه 
نیازهای  در توان داریم در راستای رفع 
و  کرد  خواهیم  استفاده  اصفهان  استان 
استان اصفهان نیز باید در برخی موارد 

کمک کند.
همچنین مدیر کل دفتر مخاطرات سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی با بیان 
اینکه طرح ملی مقابله با گرد و غبار در 
اظهار  است،  پیگیری  دست  در  کشور 
کرد: شاخص های ذرات گردوغبار استان 
اصفهان نیز در نمونه برداری های سطحی و 
اتمسفری بررسی شده که از جنس ذرات 
شهبازی  رضا  است.  رسی  کانی های  از 
ادامه داد: فلزات سنگین این ذرات مربوط 
است  اصفهان  اتمسفری  آلاینده های  به 
این ذرات سیلیکا در اندازه نانو بوده که 
بافت های ریه را از بین می برد؛ وجود این 
ذرات در ٦۷ درصد اتمسفر جنوب شرق 
اهواز نیز تایید شده است که از سال ۹۳ 
بیشترین  اعلام شد  در شورای سلامت 
بیماری های ریوی را در آن منطقه داریم. 
اصفهان،  شمال  کرد:  تاکید  شهبازی 
کشاورزی  اراضی  سجزی،  شاهین شهر، 
نایین کانون  و  سمت گاوخونی، کاشان 

گردوغبار در این استان شناخته شده اند.

زلزله خاموش
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
استان اصفهان با بیان اینکه ۱۰ درصد 
فرونشست ها با بارش باران امکان برگشت 
دارد، گفت: تنها راه چاره مقابله با پدیده 
های  سفره  شدن  پر  زمین،  فرونشست 
رود  زاینده  ماندن  جاری  یا  زیرزمینی 
است. غلامحسین عسکری، ادامه داد: در 
۳۷ سال گذشته به طور متوسط ۴۰ متر 
از میزان آب های زیر زمینی کاهش یافته 
است، بنابراین باید حساسیت و آگاهی در 
جامعه نسبت به کمبود آب و فرونشست 

زمین ایجاد شود.
عسکری با اشاره به اینکه فرونشست زمین 
به عنوان زلزله خاموشی که برداشت بی 
رویه آب های زیرزمینی عامل ایجاد آن 
است، تاکید کرد: در واقع به دستان خود، 
خود را در گودال می اندازیم. در حال حاضر 
ساختمان، تجهیزات، آثار باستانی، در حال 
فرونشست هستند. اما باید با حساسیت و 
توجه به مسئله حقوق آیندگان را حفظ 
تا حدودی حساسیت های  البته  کنیم. 
ایجاد شده و مدیریت بحران به مسئله ورود 
پیدا کرد. از سوی دیگر باید با دید فنی به 

بحران نگاه کنیم.

رئیــس ســازمان زمیــن شناســی کشــور مــی گویــد: بــا تــداوم رونــد فعلــی، فرونشســت زمیــن تــا ۱۵ ســال 
گزارش

گروه    شهری
آینــده همــه اســتان اصفهــان را در برخواهــد گرفــت و غــرب ایــن اســتان نیــز ماننــد شــرق آن مــی شــود. 
شــهیدی بــا اشــاره بــه انجــام طــرح پهنه بنــدی در ســطح کشــور، ادامــه مــی دهــد: ایــن ســازمان بــه اســتان اصفهــان توجــه 
ویــژه دارد و بــه رغــم محدودیــت بودجــه و اعتبــارات آنچــه در تــوان داریــم در راســتای رفــع نیازهــای اســتان اصفهان اســتفاده 
خواهیــم کــرد. امــا گویــا مســئله فرونشســت در اصفهــان جــدی تــر از ایــن حرفهاســت. گــزارش کارگــروه ملــی زلزله، بــر روی 
فرونشســت های دشــت های اســتان اصفهــان نشــان مــی دهــد، فرونشســت زمیــن در دشــت های "برخــوار" و "مهیــار" امــری 
اثبــات شــده اســت و ســالانه شــاهد افــت 4۰ ســانتی متــری زمیــن در اصفهــان هســتیم کــه بیشــترین و حادتریــن منطقــه در 

دشت مهیار و برخوار می باشد.

اصفهان هر سال 40 سانتی متر فرو می رود؛ حادترین منطقه دشت مهیار و برخوار است؛

شکاف های فرونشستی
رئیس سازمان زمین شناسی کشور: فرونشست، ۱۵ سال آینده همه اصفهان را در برمی گیرد

 نوســان: مدیرکل مدیریت بحران 
اســتانداری اصفهان گفــت: »برای 
تعادل بخشــی به آب های زیرزمینی 
و جلوگیری از فرونشســت زمین در 
دشت های این اســتان آب زاینده رود 

باید جریان داشته باشد.« 
منصور شیشــه فروش توضیــح داد: 
»دشــت های دیگر اســتان ازجمله 
کاشــان، آران و بیــدگل، فریــدن، 
اصفهان، برخوار و شاهین شــهر دچار 

فرونشست جدی شــدند و زمین های 
دچــار  مناطــق  ایــن  کشــاورزی 
فرورفتگی های عمیق و شــکاف های 
گسترده شده اند. به دلیل فرونشست 
زمین، منازل مســکونی در گلشــهر 
گلپایگان، محله عاشــق آباد اصفهان 
و دامنه فریدن آســیب دیده  اند. این 
درحالی اســت که جریان زاینده رود 
متوقف کــردن  در  بســزایی  تأثیــر 
فرونشســت در اســتان اصفهان دارد 

و به همیــن دلیل یکــی از مطالبات 
مردم این استان است که وزارت نیرو 
باید به آن توجه کند.« شیشــه فروش 
دربــاره اقدام های انجام شــده برای 
جلوگیــری از فرونشســت زمین در 
استان گفت: »شــرکت آب منطقه ای 
اســتان با تشــکیل ٦۳ گروه اقدام به 
جلوگیری از حفــر چاه های غیرمجاز 
به ویــژه در دشــت های بحرانــی و 

ممنوعه استان کرده است.«

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان عنوان کرد:

جریان آب زاینده رود ناجی فرونشست اصفهان
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 نوسان: سعید فردانی گفت: اولین 
سالانه  نشست  نخستین  دستاورد 
آمار و برنامه ریزی در مدیریت شهری، 
رونمایی از آمارنامه سال ۹۷ بود که 
ماه  در شش  آن  الکترونیک  نسخه 
نخست سال منتشر و نسخه چاپی 

آن در این نشست رونمایی شد.
مدیر برنامه و بودجه شهرداری اصفهان 
با اشاره به برگزاری نشست سالانه آمار 
برای  شهری  مدیریت  در  برنامه ریزی  و 
نخستین بار در کشور توسط شهرداری 
اصفهان، گفت: نخستین نشست سالانه 
شهری  مدیریت  در  برنامه ریزی  و  آمار 

هشت دستاورد کلیدی به همراه داشت. 
روندهای  اضافه شدن  داد:  ادامه  وی 
اطلاعاتی ۱۰ سال گذشته، اینفوگرافی و 
توجه به استانداردها ازجمله موارد اضافه 
شده در آمارنامه ۹۷ شهر اصفهان است. 
وی راه اندازی سامانه رصد اطلاعات )رصا( 
را دیگر دستاورد نخستین نشست سالانه 
افزود:  و  کرد  عنوان  برنامه ریزی  و  آمار 
سطح  براساس  کارشناسان  و  مدیران 
دسترسی خود به سامانه رصا می توانند 
به اطلاعاتی مانند درآمد، هزینه، پیشرفت 
پروژه ها، نیروهای انسانی و اطلاعاتی که 
مدیران و کارشناسان به آن نیاز دارند را 
دسترسی  یکپارچه  و  آنلاین  صورت  به 
سوم  دستاورد  گفت:  وی  باشند.  داشته 
برگزاری این نشست بهره برداری از تالار 
مانیتورینگ اطلاعات شهرهای ایران با نام 
مستعار »تماشا« است که در آن تعاریف 
حدود ۱۳٦ اقلام اطلاعاتی یکسان سازی 
بودجه  و  برنامه  است.مدیر  شده 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه رونمایی 
و امضاءتفاهم نامه سند جامع زیرساخت 
چهارمین  شهراصفهان  مکانی  اطلاعات 
آمار  سالانه  نشست  نخستین  دستاورد 
برنامه ریزی در مدیریت شهری است،  و 
تصریح کرد: با تدابیری که در یک سال 
گذشته بین شهرداری اصفهان، ارگان های 
سازمان  و  اصفهان  استانداری  شهری، 
برای  شد،  انجام  برنامه ریزی  و  مدیریت 
اولین بار در کشور این موضوع به سرانجام 
پنجمین  کرد:  اظهار  وی  رسید.  خوبی 
دستاورد نشست سالانه آمار و برنامه ریزی 
آغاز به کار دبیرخانه زیرساخت اطلاعات 
مکانی بود که قرار است شهرداری اصفهان 
اطلاعات  زیرساخت  دبیرخانه  محوریت 
مکانی شهراصفهان را با همکاری ارگان 
و  استانداری  نمایندگان  و  شهری  های 

سازمان مدیریت داشته باشد.
فردانی با بیان اینکه بازنگری نظام جامع 
آماری با پشتیبانی از نظام ارزیابی عملکرد 
ششمین دستاورد نخستین نشست سالانه 
این  با  داد:  ادامه  بود،  برنامه ریزی  و  آمار 
و  پذیری  سنجش  می توانیم  دستاورد 
تحقق برنامه ها را به صورت دقیق و سریع 
در آینده نزدیک داشته باشیم. مدیر برنامه 
و بودجه شهرداری اصفهان با بیان اینکه 
هفتمین دستاورد نخستین نشست سالانه 
رصدخانه  حوزه  در  برنامه ریزی  و  آمار 
شهری بود، اظهارکرد: با توجه به اینکه 
در کشور یک تجربه موفق و مشخصی 
در راستای رصدخانه های شهری نداریم، 
از این رو شهرداری سال گذشته تصمیم 
گرفت برای راه اندازی رصدخانه شهری 
یک سند تنظیم کند تا به استناد این سند 
بتوانیم قدم های بعدی را برداریم. فردانی 
تاکید کرد: این سند به شکلی طراحی 
و روش  تحلیل کرده  را  نیازها  شده که 
های پاسخگویی به آن نیاز را مشخصاً برای 
شهر اصفهان و ظرفیت های شهراصفهان 
آینده  در  بتوانیم  تا  می کند  ترسیم 
تصمیماتی منطبق با این سند در حوزه 

رصد خانه شهر اصفهان داشته باشیم.

رئیس کمیسیون اجتماعی و محیط زیســت شورای شــهر اصفهان با بیان اینکه در 
راستای تحقق اهداف " اصفهان، شهر دوستدار کودک" به زودی پارلمان شهری کودک 
تشکیل می شود.کوروش محمدی ادامه داد: این برنامه یک ایده پردازی است که از سوی 
کودکان شــکل می گیرد و در حقیقت کودکان دیدگاههای خلاقانه خود را به شهردار 
اصفهان ارائه می کنند . وی تصریح کرد: مدیریت شهری باور دارند که برای فراهم کردن 
مقدمات تشکیل شهر دوســتدار کودک باید از ایده ها و منویات کودکان استفاده کرد.

رئیس کمیسیون حمل ونقل شورای اسلامی شــهر اصفهان با تاکید بر افزایش بودجه 
ساخت خطوط قطارشهری اصفهان، گفت: سازمان قطارشهری اصفهان تلاش بسیاری 
در حوزه اجرایی خط دوم قطارشهری اصفهان صورت داده و باید از این موضوع تقدیر کرد.
امیراحمد زنــدآور با بیان اینکه مترو در اولویت برنامه های شــهری اصفهــان قرار دارد 
و شهردار اصفهان نیز در این زمینه تلاش بســیاری صورت داده است، افزود: قطعا هرجا 
نیاز باشد، شــورا و کمیســیون حمل و نقل به منظور حمایت از آن، ورود خواهد کرد.

افزایش بودجه ساخت قطارشهری پارلمان شهری کودک تشکیل می شود

گزارش

گزارش

هشت دستاورد 
برای مدیریت شهری 

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی مطرح کرد:

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان 
ادامه داد: با وجود بازدیدهای دوره ای 
مدیران شهری از مناطق، باز هم مردم 
به دلیل اینکه در بافت مناطق زندگی می 
کنند، مشکلات را بهتر می دانند و می 
توانند برای برنامه ریزی بهتر به مدیران 

شهری کمک کنند.
درصد   ۹۰ از  بیش  اینکه  بیان  با  وی 
مسائل و مشکلات مطرح شده در تماس 
تلفنی توسط مردم قابل پیگیری و حل 
شدن است، افزود: تعدادی از درخواست 
خیابان  احداث  مانند  نیز  مردم  های 
کمکی امام خمینی خواسته های بزرگی 
است که طرحی چندین ساله بوده و حل 
ها  سایر حوزه  با  به همکاری  نیاز  آنها 
دارد، با این وجود عمده درخواست ها 
آسفالت  روی  بیشتر  مردم  و مشکلات 
معابر، پیاده روسازی های مناسب، رفع 

آب گرفتگی و ... است.
مظفر گفت: آسفالت مناطق و لکه گیریها 
و  است  انجام  حال  در  دائم  صورت  به 
زمانی انجام می شود که مزاحمتی برای 
عبور وسایل نقلیه در سطح شهر ایجاد 
مترمربعی  میلیون   ۴۵ سطح  نکند، 
آسفالت سطح شهر به صورت مرتب رصد 
و نگهداری می شود و سعی بر این است 
که آسفالت روی آسفالت قرار نگیرد، به 
همین دلیل سعی می شود لکه گیریها به 

صورت اصولی انجام شود. 
وی با بیان اینکه آسفالت و لکه گیریهای 
مباحث  در  جویی  صرفه  باعث  اصولی 
به  نسبت  کرد:  تاکید  شود،  می  مالی 
سایر کلانشهرهای دیگر کشور آسفالت 
نسبتا  وضعیت  در  اصفهان  خیابانهای 
این وجود کاستی  با  قرار دارد،  بهتری 

هایی نیز وجود دارد که در صدد رفع آنها 
هستیم.   

آخرین وضعیت 
احداث تقاطع غیرهمسطح آفتاب

اصفهان  شهردار  شهری  عمران  معاون 
از پیشرفت فیزیکی ۵۴ درصدی پروژه 
آفتاب در  تقاطع غیر همسطح  احداث 
پیشرفت  و  اردستانی  شهید  بزرگراه 
زمانی ۵۷.۷ درصدی این پروژه خبر داد 
و گفت: پل آفتاب بهمن ماه سال جاری 
تکمیل و مورد بهره برداری قرار می گیرد.

تقاطع  پروژه  کرد:  اظهار  مظفر  ایرج 
شهید  بزرگراه  در  آفتاب  غیرهمسطح 
اردستانی در محدوده مناطق ۱۰ و ۱۴ 
و در محل تقاطع حلقه حفاظتی شهر 
اصفهان با اتوبان فرودگاه واقع شده است. 
غیر  تقاطع  پروژه  کل  مساحت  وی 
همسطح در بزرگراه شهید اردستانی را 
٢۱۰ هزار مترمربع عنوان کرد و افزود: 
پروژه  مساحت  از  مترمربع  هزار   ۱۴۵
مربوط به اجرای تقاطع غیرهمسطح و 
کندروهای اتوبان و ٦۵ هزار متر مربع 
بلوار  به  تقاطع  اتصال  مسیر  مساحت 

فرزانگان است.
اصفهان  شهردار  شهری  عمران  معاون 
تصریح کرد: مساحت پل سازی در پروژه 
شهید  بزرگراه  در  غیرهمسطح  تقاطع 
 ۷۰ )طول  مربع  متر   ۴۹۰۰ اردستانی 
متر، عرض ۷۰ متر و ارتفاع شش متر 

مربع( است. 
تقاطع  پروژه  اینکه  بیان  با  وی 
غیرهمسطح در بزرگراه شهید اردستانی 
دارای یک پل سه دهانه است، ادامه داد: 
دهانه وسط به عرض ۳٢ متر و دو دهانه 

کناری به عرض ۱۹ متر است و مساحت 
پروژه  این  برای   ۱۴ منطقه  آزادسازی 
اردستانی ۱۴٢ هزار  بزرگراه شهید  در 
هزار   ۱٢۷  ،۱۰ منطقه  در  و  مترمربع 
اجرای  از  هدف  مظفر  است.  مترمربع 
بزرگراه  در  غیرهمسطح  تقاطع  پروژه 
بین  ترافیک  را حذف  اردستانی  شهید 
شهری از داخل شهر و کاهش بار ترافیکی 
مرکز شهر، تفکیک ترافیک وسایل نقلیه 
سنگین از ترافیک وسایل نقلیه سبک به 
داخل شهر، تامین ترافیک ایمن، راحت 
اصفهان  در محدوده کلانشهر  و سریع 
دانست و افزود: هزینه اجرایی این پروژه 
حدود ۵۹۱ میلیارد ریال است که برای 
 ۳۱۰ حدود   ۱۴ منطقه  در  آزادسازی 
میلیارد ریال و در منطقه ۱۰ حدود ۱۵۰ 
میلیارد ریال اعتبار صرف می شود. وی 
تصریح کرد: از روز بیستم آذرماه سال 
گذشته که کلنگ احداث این پروژه به 
زمین زده شد تاکنون عملیات اجرایی 
شهید  بزرگراه  در  غیرهمسطح  تقاطع 
فیزیکی  اردستانی ۵۴ درصد پیشرفت 

داشته است. 
اصفهان  شهردار  شهری  عمران  معاون 
تقاطع  پروژه  اجرای  با  اظهارکرد: 
غیرهمسطح آفتاب ترافیک بین شهری 
از داخل شهر حذف، بار ترافیکی مرکز 
ترافیک  تفکیک  و  یافته  کاهش  شهر 
وسایل نقلیه سنگین از ترافیک وسایل 

نقلیه سبک به داخل شهر انجام می شود.

پل های اصفهان 
تعمیر می شوند

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان 
همچنین از عملیات ترمیم و اصلاح پل 

های سطح شهر اصفهان خبر داد و گفت: 
اصلاح درزهای انبساطی و تعمیر پل های 
امام خمینی و وحید آغاز شده و در حال 

انجام است. 
ایرج مظفر با اشاره به اینکه اصفهان به 
سال  عمرانی  سازهای  و  لحاظ ساخت 
های پرباری را پشت سرگذاشته است، 
اظهار کرد: با توجه به این موضوع، اهمیت 
نگهداری و تعمیرات سازه های عمرانی 
نیز در دستور کار مدیریت شهری قرار 
معاونت  راستا  همین  در  است.  گرفته 
با  اصفهان  شهرداری  شهری  عمران 
استفاده از نیروهای متخصص در اداره 
اقدام  فنی  ابنیه  تعمیرات  و  نگهداری 
و  ابنیه  ای  دوره  نگهداری  و  پایش  به 
سازه های احداث شده می کند. وی در 
عملیات  به  مربوط  مشکلات  خصوص 
بزرگراه  گفت:  ابنیه  نگهداری  و  تعمیر 
ها و شریان های شهر اصفهان، حیات 
انسداد  رو  این  از   دارند.  روزی  شبانه 
یک پل "سواره رو" به منظور تعویض 
درزهای انبساطی یا بازدید نئوپرن ها، 
حتی در ساعات پایانی شب نیز کار ساده 
ای نیست. اخذ مجوزهای لازم از پلیس 
آغاز  برای  اجرایی  گام  نخستین  راهور 
پروژه های تعمیر و نگهداری پل ها است 

که زمان بر است.  
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان 
با اشاره به اینکه در همین زمینه عملیات 
اصلاح و تعمیرات پل امام خمینی شهر 
اصفهان در حال انجام است، ادامه داد: با 
توجه به اینکه این پل در حدود ٨ سال 
و  است  رسیده  برداری  بهره  به  پیش 
معمولا پل ها در بازه زمانی ٨ تا ۱۰ ساله 
نیاز به تعمیر و بازنگری خواهند داشت از 
این رو عملیات اصلاح درزهای انبساطی 
این پل پس از پایش از ابتدای شهریور 
ماه سال جاری آغاز شده و تا ٦ ماه آینده 

تکمیل می شود. 
در  را  تعمیرات  این  انجام  هزینه  وی 
حدود ٨۰۰ میلیون تومان عنوان کرد و 
افزود: عملیات اصلاح درزهای انبساطی 
پل وحید نیز در آبان ماه سال جاری آغاز 
شده و در بازه زمانی یک ماهه تکمیل 

خواهد شد. 
جمله  از  ها  پل  کرد:  تصریح  مظفر 
سازه هایی هستند که نیاز به پایش و 
نگهداری ویژه دارند، درزهای انبساطی 
پل ها اجزایی غیرسازه ای است که با 
حفظ پیوستگی در سطح سازه پل قادر 
است شرایط لازم برای حرکت انتقالی و 

چرخشی دال های پل را فراهم کند. 
وی ادامه داد: از آنجائیکه درزهای انبساط 
معرض  در  مستقیم  به طور  ها  پل  در 
بارهای ناشی از چرخ های وسایل نقلیه 
قرار دارد، باید مقابل فرسایش و خستگی 
ناشی از بارهای دینامیکی، مقاومت کند. 
علاوه بر این، یک درز انبساط مناسب باید 
آب بند باشد تا بتواند بخشهای روسازه و 
زیرسازه پل را در مقابل خوردگی ناشی از 

نفوذ آب محافظت کند.

آخرین وضعیت پروژههای عمرانی در گفت وگو با معاون عمران شهری شهرداری اصفهان:

پیشرفت ۵۴ درصدی پروژه آفتاب
4۵ میلیون متر مربع آسفالت شهر به صورت مرتب رصد و نگهداری می شود

citizen

با  جلسه   در  گفت:  مرکزی  بانک  اعتبارات  مدیرکل  نوسان:   
مدیران شهری اصفهان مقرر شد با هماهنگی وزارت کشور ۵۰۰ 
اعتبارات تصویب شده  بر  مازاد  اوراق مشارکت  تومان  میلیارد 

قبلی به متروی اصفهان اختصاص یابد.
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی ضمن دیدار با شهردار اصفهان و مدیران 
از مراحل ساخت خط دو قطار شهری  سازمان قطار شهری شهرداری 
اصفهان بازدید و در جریان مراحل ساخت این خط از نزدیک قرار گرفت. 
سید علی اصغر میرمحمد صادقی در حاشیه بازدید از ایستگاه زینبیه در 
خط دو متروی اصفهان، شرایط استفاده از اوراق مشارکت برای شهرداری ها 
را در کشور مطلوب ذکر کرد و گفت: شهرداری ها برای زیرساخت تامین 
منابع مالی احداث خطوط مترو، اوراق مشارکت منتشر می کنند و بانک 
مرکزی نیز حمایت های لازم را انجام می دهد؛ در این خصوص قانون بودجه، 
مجوز لازم را صادر و سازمان برنامه و بودجه و وزارت کشور هماهنگی لازم 

را با بانک مرکزی انجام داده است. 
وی با بیان اینکه پس از استان تهران، کلانشهر اصفهان پرترافیک ترین 
شهر کشور به شمار می رود، تصریح کرد: با توجه به شرایط ویژه ای که برای 
اصفهان در نظر گرفته شده، در طول یکسال گذشته دو مرتبه از متروی 

این کلانشهر بازدید کرده ایم. 
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی گفت: در جلسه  با مدیران شهری اصفهان 
مقرر شد با هماهنگی وزارت کشور ۵۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت 

مازاد بر اعتبارات تصویب شده قبلی به متروی اصفهان اختصاص یابد.
نقل  توسعه حمل  زمینه  در  اصفهان  مسئولان  تلاش  از  تقدیر  با  وی   
عمومی، گفت: استان های بزرگی همچون اصفهان به حمایت نیاز دارند 
و باید زیرساخت های آنها کامل شود تا در آینده حمل و نقل عمومی 
با شرایط ایده آل برای شهروندان فراهم شود. میرمحمد صادقی افزود: 
بانک مرکزی در زمینه اعطای تسهیلات و اوراق مشارکت نهایت همکاری 
را با شهرداری ها داشته و مجوزهای لازم را صادر می کند؛ به ویژه برای 

زیرساخت های مترو حساس هستیم و در این زمینه تاکید می کنیم.

تخصیص 500 میلیاردتومان دیگر
اوراق مشارکت به متروی اصفهان

معاون عمران شهری شهرداری اصفهان گفت: آسفالت خیابان های اصفهان نسبت به سایر کلانشهرهای 
کشور در وضعیت نسبتا بهتری قرار دارد، با این وجود کاستی هایی نیز وجود دارد که در صدد رفع آنها 
هستیم. ایرج مظفر تصریح کرد: لازم است بازخورد اقدامات انجام شده توسط شهرداری از سوی مردم و میزان رضایت 
یا عدم رضایت آنها مشخص باشد، بنابراین هر میزان که ارتباط مستقیم مدیران شهری با مردم بیشتر باشد مشکلات 

به صورت واضح شناسایی می شود و این بزرگترین نقطه قوت سیستم اداره ارتباطات مردمی ۱۳۷ شهرداری است.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: بــا دستور شــهردار اصفهان، 
به مناســبت یکم آذر ماه روز نکوداشت 
اصفهان و با هدف توســعه گردشگری، 
گردشگران و شــهروندان می توانند به 
مدت یک هفتــه از تخفیف ۵۰ درصدی 
مراکز گردشــگری در اختیار شهرداری 

اصفهان استفاده کنند.  

به گــزارش اداره ارتباطات رســانه ای 
شــهرداری اصفهان، به این مناســبت، 
خدمات مراکز گردشــگری زیرمجموعه 
شــهرداری اصفهان شــامل مجموعه 
گردشــگری ناژوان) باغ پرندگان، تونل 
آکواریوم، باغ خزنــدگان زنده، باغ موزه 
پروانه ها، موزه صدف ها و شــهربازی(، 

مجموعه گردشگری صفه) تله کابین، تله 
سیژ، بولینگ و ...( ، شهر رؤیاها، باغ گلها، 
موزه های زیرمجموعه سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شــهرداری اصفهان 
و ...، برای یــک هفته از ٢۵ آبــان ماه تا 
۱ آذر، با ۵۰ درصد تخفیــف در اختیار 

شهروندان و گردشگران قرار می گیرد.

با دستور شهردار اصفهان  اعلام شد؛

تخفیف 50 درصدی مراکز گردشگری به مناسبت روز اصفهان

به مناسبت روز اصفهان انجام می شود؛

 نوسان: رییس اداره گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری اصفهان با اشاره به یک آذر، روز نکوداشت اصفهان گفت: یک 
نرم افزار VR )واقعیت مجازی( ویژه تلفن همراه برای شهر اصفهان شامل 
تصاویر ۳٦۰ درجه از جاذبه های گردشگری شهر اصفهان در این هفته 
رونمایی می شود و اگر کاربران این نرم افزار به اینترنت متصل باشند، قادر 
خواهند بود این تصاویر با دید ۳٦۰ درجه را به صورت فیلم ببینند و در 
واقع از طریق این نرم افزار می توان عکس ۳٦۰ درجه اصفهان را به صورت 
آفلاین و فیلم ۳٦۰ درجه بناهای اصفهان را به صورت آنلاین مشاهده کرد. 
علیرضا مساح، با بیان اینکه این نرم افزار واقعیت مجازی در حال به روز 
شدن است، گفت: به زودی قابلیت های دیگر مانند به اشتراک گذاری 
تجربیات اشخاص و مکان یابی جاذبه های گردشگری بر اساس محل 
حضور فرد به این نرم افزار افزوده می شود. وی همچنین از رونمایی یک 
نرم افزار AR )واقعیت افزوده( گردشگری شامل یک کتاب و نرم افزار ویژه 
کودک به مناسبت روز اصفهان خبر داد و افزود: در صورتیکه این کتاب با 
نرم افزار مشاهده شود تصاویر آن به صورت سه بعدی نمایش داده شده و 
داستان روایت می شود، در این داستان، بازی نیز گنجانده شده تا کودک 

از طریق بازی هم درگیر شود و دقت او افزایش یابد.  
شهرداری  ورزشی  و  اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  گردشگری  اداره  رییس 
اصفهان با بیان اینکه به این مناسبت یک کتابچه معرفی شهر اصفهان به 
زبان فرانسه نیز رونمایی می شود، اضافه کرد: دلیل استفاده از زبان فرانسه 
در این کتابچه، حضور سالانه تعداد زیادی از گردشگران فرانسوی در اصفهان 
اروپا وارد شهر  از  است به نحوی که طبق آمار بیشترین گردشگری که 
اصفهان می شود از کشور فرانسه است و به شدت به وجود چنین دفترچه 

راهنمایی به زبان فرانسه برای معرفی شهر اصفهان احساس نیاز می شد. 
وی همچنین به تخفیف ۵۰ درصدی مراکز گردشگری شهرداری اصفهان 
به مناسبت روز اصفهان اشاره کرد و افزود: با موافقت شهردار اصفهان و 
به این مناسبت، مراکز گردشگری زیرمجموعه شهرداری شامل مجموعه 
های  موزه  رویاها،  شهر  صفه،  گردشگری  مجموعه  ناژوان،  گردشگری 
عصارخانه شاهی، حمام علیقلی آقا، حمام رهنان و ... برای یک هفته از ٢۵ 
آبان تا ۱ آذر، با ۵۰ درصد تخفیف در اختیار شهروندان اصفهانی قرار می 
گیرد و به مناسبت روز اصفهان، شهروندان می توانند از مراکز گردشگری 
در اختیار شهرداری اصفهان با ۵۰ درصد تخفیف بازدید و از خدمات انها 

استفاده کنند.

رونمایی از نرم افزارهای 
ویژه گردشگری
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تفاهم نامه چهارجانبه میان وزارت میراث فرهنگی، وزارت راه و شهرســازی، شهرداری 
و شورای شهر نطنز برای همکاری بین بخشــی برای مرمت و احیای بازار تاریخی شهر 
نطنز و ســامان دهی بافت پیرامون آن به امضا رســید. انجام همکاری بین بخشی برای 
مرمت و احیای بازار و سامان دهی بافت پیرامون آن هدف این تفاهم نامه ذکر شده است. 
این تفاهم نامه به امضای محمدحسن طالبیان معاون میراث فرهنگی، سید محمد پژمان 
معاون وزیر راه، علی پیراینده شهردار نطنز و محمد مرادی رئیس شورای شهر نطنز رسید.

آمارهای بانک مرکزی نشان دهنده افزایش ٢٦.۹ درصدی مانده سپرده ها و ٢۱.۷ درصدی مانده 
تسهیلات بانکی در پایان تیر ۹٨ نسبت به مقطع مشابه پارسال است. در این گزارش از وضع 
کل مانده سپرده ها و تسهیلات ریالی و ارزی بانک ها و موسسات اعتباری در پایان تیرماه  سال 
۱۳۹٨ نشان می دهد مانده کل سپرده ها بالغ بر ٢٢ هزار و ۱٦۵ هزار میلیارد ریال شده که نسبت 
به مقطع مشابه  سال قبل معادل چهار هزار و ٦۹٦ هزار میلیارد ریال )٢٦.۹ درصد( و نسبت به 
پایان  سال قبل معادل معادل یک هزار ۴۹۱ هزار میلیارد ریال )۷.٢درصد( افزایش داشته است.

2٧ درصد رشد سپرده های بانکیتفاهم نامه چهارجانبه برای احیای بازار نطنز 
اقتصاددان

think

در  خوانســاری  مســعود   
مسأله  است،  نوشته  یادداشتی 
امروز اقتصاد ایران از میان بردن 
تعارضات در سیاســت گذاری و 
رسیدن به مرحله تصمیم گیری 
اســت. اقتصاد ایــران قابلیت 
پیش بینی پذیری ندارد و حتی در 
مورد موضوعات قابل برنامه ریزی 
هم به صورتی عمل می شود که در 
نهایت قابلیت اطلاع از روندها از 
دست می رود. نبود تصمیم جدی، 
بزرگترین ضربــه را به اقتصاد 

کشور وارد می کند.
 دردی کهنــه، اقتصــاد ایــران را رنج 
می دهد؛ اینکــه نمی دانیــم از آینده 
اقتصاد کشور چه می خواهیم. در اسناد 
بالادستی نیز عموماً به دستاوردهایی 
اشــاره شــده که کمتر واقعیت عینی 
می یابد. این درحالی است که کنشگر 
اقتصادی باید به صــورت دقیق بداند، 
افق اقتصاد یک کشــور طی یک دهه 
آینده به کدام سمت می رود تا براساس 
معیارهای عینی برای توســعه بنگاه و 

کسب و کار خود برنامه ریزی کند.
 اقتصاد ایران قابلیت پیش بینی پذیری 
ندارد و حتی در مــورد موضوعات قابل 
برنامه ریزی هم به صورتی عمل می شود 
که در نهایت قابلیت اطــلاع از روندها 
از دســت می رود. نمونه واضح اینکه در 
مورد سیاست هایی نظیر هدفمندسازی 
یارانه ها بارها در کشــور بحث و قانون 
وضع شده است، اما در نهایت دولت ها و 
به طور کلی تصمیم سازان کشور هرکدام 
به دلایلی حاضر نیستند یا نتوانسته اند؛ 
دســت از پرداخت ناعادلانه یارانه های 
پنهان بردارنــد. درحالی که بــا ادامه 
توزیع این نوع یارانه هم بی عدالتی را در 
کشور بسط می یابد و هم اینکه مانع از 
توسعه کسب و کارهای رقابتی و شفاف 

می شوند.
موضــوع یارانه ها یک مثــال عینی از 
وضعیت پیچیده امــروز اقتصاد ایران 
است. از اقتصاددانان تا فعالان اقتصادی 
همه تأکید بر توزیع عادلانه دارند؛ ولی در 
زمین واقعی اقتصاد شیوه دیگری پیش 
گرفته می شود. این وضعیت در نهایت 
به جایی می رسد که تولیدکننده بخش 
خصوصی میان شــعارها و عمل نهایی 
تعارض می بیند و اعتمادش را از دست 
می دهد. حاصل این بی اعتمادی سرمایه 

اجتماعی را از میان می برد.
 مسأله امروز اقتصاد ایران از میان بردن 
تعارضات در سیاستگذاری و رسیدن به 
مرحله تصمیم گیری است. بسیاری از 
موضوعات سرنوشت ساز کشور معطل 
تصمیمات مانده و مدام از این جلســه 
و کارگروه به جلسه و کارگروه دیگری 
موکول می شود. تصمیم گیری در مورد 
قطع توزیع ارز رانتی، هدفمندی واقعی 
یارانه ها، برخورد با بروکراسی های زائد، 
اصلاح ساختاری نظام مالیاتی، بانکی و 
تأمین اجتماعی از جمله مهمترین این 
موضوعات است که نظام تولید روزانه با 

آنها درگیر است. 
به این ترتیب اگــر قصد دولت حمایت 
از تولید باشد، باید فکری اساسی برای 
این موضوعات کــرد و در صورت اتخاذ 
تصمیم با جدیــت آن را به مرحله اجرا 
رساند. فراموش نکنیم که نبود تصمیم 
جدی، بزرگترین ضربــه را به اقتصاد 

کشور وارد می کند.

 دیدگاه

اقتصاد ایران
معطل تصمیم گیری

روایت علی سعدوندی از روند آمارهای بانکی؛

  علی ســعدوندی با اســتناد به آمارهای بانکی معتقد است 
نمی توان به طور مشــخص مســیریابی کرد، که جهت حرکتی 
نقدینگی به ســمت بانک هاست. او با بررســی روند تغییرات 
نقدینگی تاکید می کند که طی یک ســال اخیر ســهم پول از 
نقدینگی بیشتر شده و این موضوع باعث شده که سطح عمومی 
قیمت ها و نرخ ارز، افزایش قابل توجهی داشــته باشــد. این 
کارشناس اقتصادی تاکید می کند بخش قابل توجهی از افزایش 
رشد سپرده ها و نقدینگی، به دلیل تراز کردن بانک ها با سودهای 
موهومی روی ســپرده ها در یک طرف ترازنامــه و دارایی های 
موهومی در طرف دیگر ترازنامه است. او کلید حل این مساله را 

نظارت بر اعطای تسهیلات بانک ها می داند.
در واقعیت این است که عمده نقدینگی در بانک ها قرار دارد و مقدار پول 
در گردش جامعه نسبت به کل نقدینگی رقم پایینی در حدود سه تا چهار 

درصد است.
 بنابراین از طریق افزایش ســپرده ها نمی توان این گزاره را تایید کرد که 
نقدینگی وارد بانک ها شده یا از آن خارج شده است. اگر روند سپرده های 
بانکی را از ســال ۱۳٨۰ تا سال ۱۳۹۵ بررســی کنیم، مشاهده می شود 
که به طور مداوم ســهم اســکناس و مســکوک در نقدینگــی در حال

 کاهش بوده اســت، تا اینکه در شــرایط کنونی به یک کف باثبات سه تا 
چهاردرصدی رسیده ایم، بنابراین اگر شرایط اقتصادی تغییر کند، انتظار 
نخواهیم داشــت که مقدار اسکناس و مســکوک در اختیار مردم، تغییر 

قابل توجهی کند.
 اگر بخواهیم تحلیل درســتی از وضعیت نقدینگی داشــته باشیم، باید 
بررسی کرد که نسبت پول و شبه پول چگونه تغییر کرده است؟ به عبارت 
دیگر، نسبت حساب های هزینه زای بانک ها )شــبه پول( به حساب های 

غیرهزینه زا )جاری( چگونه بوده است.
 آمارها نشان می دهد که رشــد پول از رشد شبه پول سبقت گرفته است؛ 

این موضوع یک جنبه مثبت و یک جنبه منفی دارد. 
جنبه مثبت این اســت که بمب نقدینگی تا حدودی خنثی شده است. 
واقعیت این اســت که در اردیبهشــت ماه ســال ۹۷، وضعیت به شدت 
بحرانی بوده و تنها ۱۱ درصد نقدینگی پول و ٨۹ درصد مابقی شــبه پول 
بوده است. اگر شرایط اقتصادی به سمت تورم بالاتر حرکت می کرد، این 

احتمال وجود داشت که کل شبه پول به پول تبدیل شود. 
در این صورت وضعیتی مشابه ونزوئلا به وجود می آمد، کشوری که بیش 
از ۹۹ درصد نقدینگی پول بوده و کسی حاضر نمی شود، منابع خود را به 
شکل سپرده مدت دار در بانک ها نگهداری کند. اتفاقی که از اردیبهشت 
۹۷ تا خرداد ۹٨ روی داد، این اســت که نســبت پول از ۱۱ درصد به ۱٦ 

درصد تغییر کرد.
 به بیان دیگر، پنج واحد درصد به ســهم پول در نقدینگی افزوده شد. از 
سوی دیگر، نسبت شــبه پول از ٨۹ درصد به ٨۴ درصد کاهش پیدا کرد. 
بنابراین می توان عنوان کرد که بمب نقدینگی تا حدی خنثی شده است، 
اما همین افزایش پنج واحددرصدی پول موجب رشــد سه برابری قیمت 

ارز و مسکن و تورم بسیار بالاتر نسبت به سال های قبل شد.
 اگر رشــد نقدینگی را اگر از خرداد ۹۷ تا خرداد ۹٨ در نظر بگیریم و آن 
را با آمار سال قبل، یعنی خرداد ۹۷ نســبت به خرداد ۹٦ مقایسه کنیم، 
مشــاهده می کنیم که نقدینگی روند صعودی داشته اســت. بر اساس 
آمارها رشد یک ســاله نقدینگی در خرداد ۹۷، معادل ٢۰ درصد بوده که 

این رقم در خرداد ۹٨ به ٢۵ درصد رسیده است.
 اما این رشد به دلیل پول بوده یا شبه پول؟ پاسخ این است که این بار پول 
سهم بالایی داشته است، به نحوی که در خرداد سال گذشته رشد سالانه 
پول حدود ٢۵ درصد بود و این رقم در خرداد ســال جاری به حدود ۵۱ 
درصد رسیده است. وقتی رشد پول روند افزایشی به خود می گیرد، شاهد 
هســتیم که نرخ تورم افزایش می یابد و انتظارات تورمی به منصه ظهور 
می رسد. اما ورای این شواهد ظاهری، علائم هشداردهنده در پس آمارها 

وجود دارد، که متاسفانه به وضوح دیده نمی شود.
 به عنوان مثال، در فصل اول ســال ۹٨، رابطه میان بانک مرکزی و دولت 
معقول بوده اســت، به این شــکل که دولت از بانک مرکزی اســتقراض 
نکرد. اما به دلیل کاهش شــدید درآمدهای نفتی، دولت مجبور خواهد 
شــد از بانک مرکزی چه به شکل مستقیم و چه به شــکل غیرمستقیم 

استقراض کند.
 بنابراین در ســه ماهه های دوم، ســوم و چهارم می توانیم انتظار داشته 
باشیم که اتفاقاً رشد شــبه پول و نقدینگی به تدریج تشــدید شود. این 

موضوع می تواند معضلات بسیار اساسی ای در جامعه ایجاد کند. 
البته باید عنوان کنم، از آنجا که درآمدهای نفتی دولت کاهش پیدا کرده، 

ذخایر خارجی بانک مرکزی رشد چندانی نداشته و نخواهد داشت.
 بنابراین از این جهت، رشــد نقدینگی کنترل خواهد شــد اما در مقابل 
دولت مجبور اســت یا از بانک مرکزی اســتقراض کند یا اقدام به انتشار 

اوراق کند. 
توصیه اکید بنده این است که دولت مطلقاً به سمت پولی کردن کسری 
بودجه نرود و با توجه به نســبت های بدهی مناســبی که کشور ایران در 
مقایسه با سایر کشورهای جهان دارد، کل کســری بودجه از طریق این 
ابزار تامین شود. اگر این اتفاق عملی شــود، بازپرداخت بدهی می تواند 
برای سال ها به تعویق بیفتد، به عنوان مثال در سال های ۱۳۹٨ تا ۱۴۰۰، 
ممکن است که حجم بالای استقراض را داشته باشیم، اما دولت می تواند 
از ۱۴۰۰ تا ســال ۱۴٢۰، به تدریج این بدهی را بــه جامعه بازپرداخت 
کند و اگر چنین شود عواقب تورمی ممکن اســت به شدت کاهش یابد. 

بنابراین ما می توانیم با این راهکار، از معضل تورمی رها شویم.

مسیریابی ترافیک نقدینگی

اســتان اصفهان با دارا بودن ۷۰ شــهرک 
صنعتی با مساحت بیش از ۱٢ هکتار و هشت 
شهرک در دست احداث  بیشترین آمار را از 
لحاظ تعداد شهرک های صنعتی در کشور 
دارد، همچنین این استان به عنوان برترین 
رتبه در خصوص شــهرک هــای صنعتی 
کشور معرفی شده اســت. وی ادامه داد: ٨۰ 
درصد بودجه شهرک سازی از درآمد شرکت 
شهرک های صنعتی استان اصفهان به دست 
می آید و با بودجه ای که دولت به این شرکت 
اختصاص می دهد می توانیم برای هر شهرک  
پروژه ای به ارزش یک میلیارد تومان در سال 

ایجاد کنیم.

می گویند صنعت اصفهان 
اشباع است

مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان اصفهان با تاکید بــر اینکه اصفهان 
بیشترین شهرک صنعتی را در کشور دارد، 
گفت: با وجود اینکه همواره بیشترین شهرک 
ها از آن اصفهان اســت، اما کمترین بودجه 
به اســتان اصفهان می رســد، متاسفانه در 
اصفهــان رویکرد صنعت ســتیزی رخ داده 
که با وجود مکاتبات همواره با کمبود بودجه 
از سوی دولت و ســرمایه گذاران روبرو است. 
بگی در پاسخ به اینکه در مقابل  پیگیری های 
شرکت شهرک های صنعتی چه پاسخی از 
مراجع بالاتر دریافت می شود، گفت: برخی 
می گویند صنعت در استان اصفهان به نقطه 
اشباع رسیده است و تاکید دارند که اولویت 
نخست گردشگری است و صنعت در اولویت 
هشتم قرار دارد. وی افزود: نتیجه این حرف 
این است که شرکت  شهرک های صنعتی در 
استان اصفهان با وجود گرانی حدود دومیلیارد 

تومان بودجه دریافت می کند، این درحالیست 
که استانی مانند خوزستان حدود ۷۳ میلیارد 

تومان در سال بودجه دریافت می کند.
در ادامه این نشســت معــاون برنامه ریزی 
شرکت شهرک های صنعتی استان اصفهان 
اظهار کرد: اســتان اصفهان با وجود اینکه ٦ 
درصد جمعیت کشور را دارا است، ۱۰ درصد 
صنعت کشور را در خود جای داده همچنین 
در تعداد بســتن  قرارداد ۱٢ درصد، از لحاظ 
تعداد شــهرک ها ٨ درصد و از لحاظ تعداد 
واحدهای بهره برداری ۱۵ درصد از آمار کل 
کشور را به خود اختصاص داده است. مرتضی 
زمانی ادامه داد: اســتان اصفهان در برگزاری 
دوره های شهرک های صنعتی با اختصاص 
دادن ۱۰ درصد از آمار کل کشور رتبه نخست 
را در سطح ملی و همچنین در به کارگیری 
افراد با ۱۰ درصد آمار کل کشور رتبه دوم و با 
اختصاص ۱٢ درصد از آمار کل کشور در حوزه 
آموزش حائز رتبه نخســت کشور است. وی 
تصریح کرد: با پیگیری شرکت شهرک های 
صنعتی استان بسیاری از شهرک ها  به شبکه 
آب شرب متصل و شهرک های جدید و تازه 
تاسیس نیز از بسیاری امکانات شرکت شهرک 
ها بهره مند هستند، همچنین با شرکت های 
برق و آب تعامــلات ویــژه ای در خصوص 
خدمت رســانی صورت گرفته است.  زمانی 
اظهار کرد: یکی از فعالیت های انجام شــده 
آزادسازی پلاک های فاقد فعالیت است که در 
این خصوص تعداد زمین آزاد شده حاصل از 
فسخ ۵۳ فقره، تعداد قراردادهای فسخ شده 
و انصرافی در هیئــت ۱٨۹ فقره و همچنین 
تعداد قراردادهای مهلت داده شده در هیئت 

داوری ۹۵ فقره است.
وی در خصوص مشوقات اعطایی به قراردادها، 

گفت: مبلغ مشــوقات اعطایی به قراردادهای 
مستقر درشهرک ها حدود ۷٢ میلیون تومان 
است و در مورد عملکرد بودجه در سال ۹۴ از 
٦۴ میلیارد تومــان به ۱۰۵ میلیــارد تومان 
در ســال ۹۷ افزایش یافته است که متاسفانه 
بخش زیادی از این بودجــه صرف همکاری 
در پروژه های عمرانی شــهرک ها می شــود.

توانمندسازی تشکل های صنفی 
معاون امور اقتصادی استانداری اصفهان گفت: 
به دنبال توانمندســازی تشکل های صنفی 
هستیم به نحوی که تشکل های صنفی باید 
وابستگی خود را از دولت قطع کنند و با ایجاد 
کمیته های تخصصی مشکلات صنف خود را 
به استانداری ابلاغ کنند تا این موارد منعکس 
شود. سیدحسن قاضی عسگر، با بیان اینکه 
٢۱ مورد جزء وظایــف معاونت هماهنگی 
امور اقتصادی استانداری است، افزود: یکی از 
وظایف بررسی عملکرد دستگاه های اداری 
اســت همچنین به منظور ایجاد ســلامت 
اداری و مقابله با فساد جلسات نقد و بررسی 
عملکرد دستگاه ها را برگزار می کنیم با این 
هدف که بتوانیم مشکلات فعالان استان را 
در کوتاه ترین زمان حل کنیم و دستگاه ها و 

ادارات را پاسخگو کنیم.
معاون امور اقتصادی اســتانداری اصفهان 
تصریح کرد: اولویت اول استان اصفهان ایجاد 
صنایع سبز و کم آب است از طرف دیگر باید 
در مدیریت بهینه مصرف آب سرمایه گذاری 
بیشتری کنیم که خوشبختانه این سرمایه 
گذاری در حال انجام است. وی با بیان اینکه 
در شرایط تحریم دولت هم محدودیت های 
خــاص خــود را دارد، گفت: باید بــه دنبال 
ایده هایی برویم که نقدینگی لازم برای توسعه 

را تامین کنیم و شهرک های صنعتی را توسعه 
دهیم.

قاضی عسگر اصلاح مسائل کلان اقتصادی 
اســت، اظهار کرد: این کار را با کمک اساتید 
اقتصادی در حال احصاء این موارد هســتیم 
که با اصلاح این سیاســت ها در ابعاد کلان 
امیدوار هستیم سرمایه گذاری در شهرک های 
صنعتی سودآور شود و ســیل سرمایه های 
مردم را به سمت فعالیت های اقتصادی داشته 
باشیم. وی با اشاره به اینکه بودجه تخصیص 
یافته به شــهرک های صنعتی استان بسیار 
اندک است، گفت: در ایام تنظیم بودجه کشور 
هســتیم و تلاش خود را می کنیم تا بتوانیم 
افزایش بودجه استان را به مرکز انتقال دهیم 
تا مشکلات شهرک های صنعتی و صنعتگران 

تا حدودی کاهش یابد.
معاون امور اقتصادی اســتانداری اصفهان با 
بیان اینکه به دنبال توانمندسازی تشکل های 
صنفی هستیم، افزود: تشکل های صنفی باید 
وابستگی خود را از دولت قطع کنند و مستقل 
باشند همچنین لازم اســت در تشکل های 
صنفی کمیته های تخصصی ایجاد شــود و 
مشــکلات صنف خود را به استانداری ابلاغ 

کنند تا این موارد منعکس شود.

مشکل اصفهان ستیزی را حل کنید
در ادامــه این نشســت ســید عبدالوهاب 
ســهل آبادی رئیس خانه صنعــت، معدن 
و تجارت ایــران، با بیان اینکــه همه فعالان 
صنعتی، کشاورزی و اصناف باید با اتحاد هم 
موضوع اصفهان ستیزی را حل کنند، اظهار 
کرد: بارها در مورد وضعیت فعالان اقتصادی 
فریاد زدیم حتی از ســوی استانداران قبلی 
مواخذه شدیم. وی با اشاره به اینکه اصفهان 
چه در جنگ تحمیلی با بیشــترین شهید و 
چه در جنگ اقتصادی با بیشترین صنعتگر 
همواره در صدر بوده است، افزود: این استان 
بیشترین واحد صنعتی را داراست و همین 
امروز هم در چنین شرایط سختی ۴۵۰ واحد 

به بهره برداری رسیده است.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان با 
تاکید بر اینکه همه دولت ها به اصفهان با دید 
برخورداری نگاه می کنند، تصریح کرد: این 
موضوع واقعا آزاردهنده است چرا باید در امور 
خدمات و ایجاد زیرساختها ما هزینه بدهیم؟ 
مگر نگفتند هزینه برق و انشــعابات تا درب 
کارخانه با دولت است؟ پس چرا در اصفهان 
این هزینه ها را باید صنعتگران بپردازند. وی 
با اشــاره به اینکه اشــکالات امروز در بخش 
دولتی است نه بخش خصوصی، گفت: فریاد 
زدیم آب را بردند کسی توجهی نکرد و امروز 
هم نباید در گرفتن بودجه ها تا این حد مشکل 
داشته باشــیم، دولتی ها برای احقاق حقوق 
مردم اصفهان تلاش کنند چرا باید با داشتن ۹ 
هزار واحد صنعتی و صنفی تا این حد بیکاری 

در استان داشته باشیم. 
سهل آبادی با بیان اینکه به استان های دیگر 
بودجه می دهند اما به اصفهــان نه، تصریح 
کرد: اتاق هرچه توانمنــدی دارد در خدمت 
صنعتگران است تشــکل های اتاق تعاون، 
اصناف و انجمن های صنفی هم کمک کنند 

تا مشکل اصفهان ستیزی حل شود.

در نشست ویژه نقد و بررسی عملکرد شرکت  شهرک های صنعتی استان اصفهان عنوان شد:

می گویند صنعت در اصفهان اشباع است!
چرا به استانی که ۱۰ درصد صنعت کشور را دارد تنها نیم درصد بودجه تعلق می گیرد؟!

مدیرعامــل شــرکت شــهرک هــای صنعتــی اســتان اصفهــان معتقــد اســت، اگرچــه اصفهــان ۱۰ درصــد 
گزارش

گروه  صنعت
صنعــت کشــور را بــه خــود اختصــاص داده ، امــا بایــد بدانیــم در مقابــل ایــن ۱۰ درصــد تنهــا نیــم درصد 
بودجــه تخصیصــی بــه اصفهــان ورود پیــدا می کنــد. محمــد جــواد بگــی در نشســت ویــژه نقــد و بررســی عملکــرد 
شــرکت  شــهرک های صنعتــی اســتان اصفهــان، اظهــار کــرد: برخــی می گوینــد صنعــت در اســتان اصفهــان بــه نقطــه 
اشــباع رســیده اســت و تاکیــد دارنــد کــه اولویــت نخســت گردشــگری اســت و صنعــت در اولویــت هشــتم قــرار دارد. 
ــان  ــارد توم ــن اســت کــه شــرکت  شــهرک های صنعتــی اصفهــان، حــدود دومیلی ــن حــرف ای ــزود: نتیجــه ای وی اف
بودجــه دریافــت می کننــد، درحالیکــه کــه اســتانی ماننــد خوزســتان حــدود ۷۳ میلیــارد تومــان در ســال بودجــه 

دریافت می کند.

 نوسان: بنیاد صلح در گزارش جدید خود به 
بررسی کشورهای مختلف جهان از نظر میزان 

شکنندگی نظام اقتصادی آن ها پرداخت.
گزارش جدید بنیــاد صلح که با بررســی و 
تحلیل داده های مربوط به ۱۷٨ کشور جهان 
بر اساس سه شاخصه اصلی اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعی تهیه شده است اقدام به رده بندی 
کشورها در دسته کشورهای با شکنندگی در 
سطح بسیار اخطار دهنده، با اخطار بالا، در 

وضعیت اخطار، در وضعیت هشدار بالا، هشدار 
متوسط، هشدار دهنده، باثبات، بسیار باثبات، 

پایدار و بسیار پایدار دسته بندی کرده است.
شاخصه اقتصادی خود شامل زیرشاخه های 
درآمد ســرانه، تولید ناخالــص داخلی، نرخ 
بیکاری، تورم، بهره وری، سطح بدهی، میزان 
موفقیت کســب و کارهای جدیــد، حجم 
تجارت داخلی و خارجی، برنامه های ریاضت 
اقتصادی و شــکاف طبقاتی بوده اســت.

ایران در رتبه بندی امسال با ٨۳ امتیاز، بالاتر 
از کشورهایی چون فیلیپین و مصر و پایین تر 
از کشورهایی چون کامبوج و گواتمالا در رده 
پنجاه و دوم قرار گرفته اســت. ایران در بین 
کشورهای در وضعیت هشدار بالا قرار گرفته 
اســت که در این رده، نام کشورهای دیگری 
چون ترکیه )پنجاه و نهم( و بنگلادش هشتاد 

و هفتم( نیز دیده می شود.
در رتبه بندی امسال، یمن با ۱۱۳.۵ امتیاز، 

شکننده ترین کشور در ســال ٢۰۱۹ بوده 
است و پس از این کشــور، سومالی، سودان 
جنوبی، ســوریه، کنگو، جمهوری آفریقای 
مرکزی، چاد، سودان، افغانستان و زیمباوه 
قرار دارند. فنلاند با ۱٦.۹ امتیاز پایدارترین 
کشور رتبه بندی امسال معرفی شده است و
 پس از آن نام نــروژ، ســوئیس، دانمارک، 
اســترالیا، ایســلند، کانادا، نیوزلند، سوئد و 

لوکزامبورگ دیده می شود.

شاخص شکنندگی اقتصادی ۲۰۱۹ منتشر شد؛

ایران در رده پنجاه و دوم
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»تاکنون ۴۰ درصد پزشکان در سامانه مالیاتی ثبت نام کرده اند.« محمد مسیحی، معاون سازمان 
امور مالیاتی،  گفت: »مجموع فرار و معافیت مالیاتی در کشور به ۹۰ هزار میلیارد تومان می رسد.« 
او  درباره میزان فرار مالیاتی در کشور گفت: »۴۰ درصد معافیت مالیاتی داریم که عددی معادل 
۵۰ هزار میلیارد تومان را به اقتصاد کشور تحمیل می کند، همچنین فرار مالیاتی ۴۰ هزار میلیارد 
تومانی نیز نشان می دهد که۹۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی و معافیت مالیاتی داریم.« او تأکید 
کرد: »معافیت مالیاتی، فرار مالیاتی را تحت  تأثیر زیادی قرار می دهد و مصداق بی عدالتی است.«

مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، با بیان اینکه فعال کردن رمز دوم 
یک بار مصرف امنیت تراکنش های اینترنتی را افزایش می دهد، گفت: »فعال سازی رمز پویا از 
ابتدای دی اجباری خواهد بود.« او با بیان اینکه روش های مختلفی برای ارایه رمز دوم در نظر 
گرفته شده است، گفت: »دارندگان تلفن های همراه هوشمند می توانند از اپلیکیشن های 
بانکی طراحی شده استفاده کنند و برای شهروندانی که تلفن همراه غیرهوشمند دارند.«  به 
گفته  محرمیان، این رمزها فقط ٦۰ ثانیه اعتبار دارد و امنیت تراکنش ها را افزایش می دهد.

  نوسان: انتشــار اخباری مربوط به 
حضور سرمایه گذاران خارجی در یکی 
از شــرکت های اســتارت آپی کشور، 
موضع گیری منفی بعضــی را همراه 
داشته است. هرچند نگرانی مخالفان 
درباره حضور سرمایه گذاران خارجی به 
دلیل مسائل امنیتی و اطلاعاتی به ویژه 
در مورد کسب وکارهایی چون اسنپ 
را می توان درک کرد، اما نباید فراموش 
کرد که جذب سرمایه خارجی به منظور 
ایجاد فرصت های شغلی بیشتر، برای 
اقتصاد ایران ضروری اســت. در بدنه 
بخش خصوصی، هیچ کــس با ورود 
سرمایه خارجی به کســب و کارهای 
ایرانی مخالف نیســت و از سوی دیگر، 
به حفظ سرمایه های خارجی کنونی در 

کشور هم تاکید می کنیم.
گذشته از تبلیغات منفی رسانه های 
خارجی که اصلاح آن الزاما دســت ما 
نیست، می توان با تغییر عوامل اثرگذار 
بر جذب ســرمایه خارجی، به کمک 
اقتصاد کشــور آمد. مهم ترین عامل 
برای جذب ســرمایه خارجی بیشتر، 
کاهش ریســک و بهبود شفافیت در 
ایران است. این شفافیت، هم در صورت 
های مالــی و هم در بندهــای قانونی 
ضروری است. ســرمایه گذار خارجی 
که قصد همکاری با شرکت های ایرانی 
را دارد، نمی تواند به آمار شفافی درباره 
ظرفیت های بازار دست پیدا کند. ما 
در چرخش اطلاعــات ضعیف عمل 
می کنیــم و آمارها در ایران شــفاف 
نیست. حتی این عدم شفافیت گریبان 
شرکت های داخلی را هم گرفته است. 
مثال ساده آن، اعلام فهرستی از اقلام 
ممنوعه وارداتی اســت. هرچند خبر 
افزایش تعداد کالاهایی که واردات آن 
ممنوع است از ســوی سازمان توسعه 
تجارت اعلام شــده اما این سازمان، 
فهرســت ایــن اقــلام را در اختیار 
واردکنندگان قرار نمــی دهد. در این 
شرایط چطور از فعال اقتصادی انتظار 
داریم کار کند درحالیکه ممکن است 
کالایی که وارد کرده یا قصد صادرات 
آن را  دارد، بــه طــور ناگهانی و بدون 
اطلاع رسانی در فهرست ممنوعه ها 

قرار بگیرد.
فسادی که فعالیت شرکت های بخش 
خصوصی ایرانی را در کشــور سخت 
کرده، از آســیب های جذب سرمایه 
خارجی هم به شمار می رود. تصویب 
لایحه شــفافیت، می توانــد زمینه 
کاهش سطح فســاد در سازمان های 
دولتــی و بخش خصوصــی را فراهم 
کند، فسادی که متاســفانه نهادینه 

شده است. 

در چشم انداز اتاق اصفهان ایجاد ۳۰۰ شرکت 
مدیریت صادرات پیش بینی گردیده و شتاب 
دهنده بردار وظیفه دارد تا بستر و امکان آن را 
فراهم سازد. احسان شهیر، مدیر واحد توسعه 
کسب و کار اتاق بازرگانی اصفهان، هدف این 
پیش رویداد را معرفی کالاهای مزیت دار استان 
دانست و تاکید کرد: در روز ۷ و ٨ آذرماه، رویداد 
ماراتن صادرات برگزار می شود. وی ماراتون 
صادرات را یک پلتفرم نوآوری اجتماعی در قالب 
سلسله رویدادهای ملی چند مرحله ای و با هدف 
تولید راهکار به وسیله قدرت خلاقیت جمعی 
برای حل مسائل واقعی در حوزه صادرات توسط 
متخصصان دانست که هشت محور کلیدی 
آسیب  استان  صادرات  توسعه  ساز  مسئله 
شناسی و مطرح خواهد کرد و با نگاه کارشناسانه 
اقدام به رفع آن می نماید. شهیر تصریح کرد: در 
روز اول رویداد، شیوه های بازارسنجی در قالب 
ارائه آموزشی توسط چهره های مطرح جهانی 
حوزه بازارسنجی ارایه می شود و سپس در روز 
دوم، کلیه شرکت کنندگان به صورت فردی یا 
تیمی سند بازارسنجی را برای مساله  انتخابی 
ارایه می کنند. وی تصریح کرد: همچنین نفرات 
برگزیده این رویداد برای تکمیل تحقیقات بازار 
خود به کشور مقصد اعزام خواهند شد و علاوه بر 
آن به نفرات برگزیده این رویداد جوایزی نقدی 

از ٢۰ تا ۱۰ میلیون تومان تعلق خواهد گرفت.

حرکت به سمت
مراکز رشد و شبکه سازی اعضا

شتاب  ایجاد  اصفهان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
الکترونیک،  تجارت  صادراتی،  دهنده های 

بازاریابی و همچنین کمک به جوانان مستعد 
اندازی  عضو این شتاب دهنده ها برای راه 
و  بازاریابی  صادرات،  مدیریت  های  شرکت 
تجارت الکترونیک را یکی از گام های بزرگ 
اتاق اصفهان در توسعه اقتصادی استان دانست 
و گفت: دانشجویان، فارغ التحصیلان و نخبگان 
دانشگاهی می توانند با استفاده از خدمات این 
شتاب دهنده ها یا خدمات آموزشی کاربردی 
اتاق اصفهان، توانمندی لازم را برای ایجاد کسب 
و کار جدید و تبدیل شدن به یک تاجر کسب 
کنند و یا شرایط استخدام در شرکت های بزرگ 
تولیدی، صنعتی و بازرگانی استان برای آنها 

تسهیل و فراهم گردد. 
مسعود گلشیرازی با بیان اینکه درپیش رویداد 
ماراتون صادرات که با هدف اولویت بندی 
کالاهای مهم صادراتی استان ویژه اعضای اتاق 
بازرگانی اصفهان برگزار خواهد شد، اظهار کرد: 
ویژگی های عملیاتی و اجرایی جنگ اقتصادی 
تجاری  و  اقتصادی  فعالیت های  در  امروز 
فعالان اقتصادی بسیار محسوس است. وی با 
بیان اینکه محدودیت ها و تحریم ها از گذشته 
تاکنون وجود داشته است، افزود: بهره مندی 
از کلیدواژه هایی چون سیاست های اقتصاد 
مقاومتی همچنین بیانیه گام دوم انقلاب مبنی 
بر تاکید مقام معظم رهبری بر نقش آفرینی 
انقلاب، در شرایط  جوانان در۴۰ ساله دوم 
کنونی بسیار حایز اهمیت بوده و لازم است 
فعالان اقتصادی با مطالعه اسناد بالادستی، 
تحلیل و سازوکارهای اجرایی خود را برای 
تحقق آن  تجهیز کنند. رئیس اتاق بازرگانی 
اصفهان لازمه غلبه بر شرایط تحریمی کنونی 

را تحقق اقتصاد خصوصی به معنای واقعی 
دانست و تصریح کرد: در دوره نهم فعالیت اتاق 
بازرگانی اصفهان، دوره گذر از اتاق نسل اول به 
سوم، شبکه سازی بین اعضا، مدل سازی از 
عملکرد اتاق های مطرح دنیا در شرایط بحرانی 

در دستور کار قرار گرفته است.
گلشیرازی با اشاره به اتاق نسل دو و تفاوت آن 
با اتاق نسل قبلی، اظهار کرد: اتاق نسل دو در 
اقتصاد امروز تعریف خود را پیدا کرده است و 
جایگزین و همراه اتاق نسل یک شده است. 
امروز اتاق ها متوجه شدند که هیچ راهی به 
غیر از نتورک بین اعضای خود ندارند تا این 
بحران را پشت سر بگذارند و با تشکیل شوراها 
و شتابدهنده ها این موضوع را دستور کار خود 
قرار دادند تا به واسطه شبکه سازی بین اعضای 
خود بتوانند سینرژی اقتصاد میان اعضای خود 
را برقرار کنند و بحرانی که در آن قرار گرفته اند، 
را پشت سر بگذارند. رئیس اتاق بازرگانی استان 
اصفهان گفت: چنین مدلی را ما در اتاق اصفهان 
انتخاب و دنبال پیاده سازی آن هستیم. اتاقی 
که مبنای آن به تشکیل شوراها، مراکز رشد و 

شبکه سازی میان اعضای خود پیش می رود.
گلشیرازی، کلیدواژه های این نقشه راه را ایجاد 
مراکز رشد، شتاب دهنده ها، شوراها و شبکه 
سازی میان اعضا عنوان کرد و افزود: توجه به 
اقتصاد دانامحور و برقراری جریان دانش در 
واحدهای صنعتی از طریق تعامل نزدیک بین 
عناصر موثر در اقتصاد بسیار مهم است. وی با 
بیان اینکه رویداد ماراتون صادرات به همت 
مراکز توسعه سرمایه انسانی و شتاب دهنده 
برگزار شده  اصفهان  بازرگانی  اتاق  صادرات 

است، تاکید کرد: لازم است شتاب دهنده های 
تجارت الکترونیک، بازاریابی و کسب وکارهای 
نوپا به کمک اقتصاد اصفهان بیایند. رئیس اتاق 
بازرگانی اصفهان یکی دیگر از راه های برون رفت 
اقتصاد کشور از مشکلات کنونی را شبکه سازی 
بین جوانان و ایجاد نهادهای تجاری و صادراتی 
با هدف ایجاد تقاضا برای صنایع کشور دانست. 
وی با اشاره به وجود بیش از ۹۰۰ صادرکننده در 
استان اصفهان، گفت: در سال گذشته صادرات 
استان بیش از ٦ میلیارد دلار بوده و هدف ما 
علاوه بر حفظ وضعیت موجود، ایجاد سازوکاری 
برای تقویت مراحل رشد این روند ظرف سه سال 
آینده است. رئیس اتاق بازرگانی اصفهان تشکیل 
انجمن صادرکنندگان استان اصفهان را برنامه ای 
شرکت های  تشکل های  ساماندهی  برای 
صادراتی استان دانست و تاکید کرد: کلیدواژه 
غلبه بر شرایط کنونی، توجه به تشکل های 

تخصصی عملکردی است.

اقتصاد امروز
اقتصاد هم آفرینی

در ادامه احمد روستا، پدر بازاریابی نوین ایران 
در این مراسم با تاکید بر اینکه هیچ حرکت 
صادراتی بدون داشتن سیاست های کلان پایدار 
نخواهد بود، گفت: توجه به ساختار و تشکیلات 
حرفه ای، سیستم و سازوکارها، منابع مالی 
و انسانی و مدیریت در موفقیت شرکت های 
مدیریت صادرات تاثیرگذار است. وی صادرات را 
ارتباط پایدار با بازارهای حرفه ای و حرفه ای های 
بازار در آن سوی مرزهای ملی دانست و تصریح 
کرد: سه رکن موفقیت در صادرات، بازارشناسی، 

بازارسازی و بازارداری است.
عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی، درد 
مدیریت ما را شتاب پیش از توانا شدن و درنگ 
پس از فرصت یافتن دانست و افزود: اگر قصد 
موفقیت در صادرات دارید، خوب بشناسید و 
سریع حرکت کنید. روستا همچنین ملزومات 
بازارگزینی،  بازارگردی،  بازاریابی فرامرزی را 
و  بازارداری  بازارگستری،  بازارشناسی، 
بازارسنجی دانست و به تشریح هریک از این 

موارد پرداخت.
پدر بازاریابی نوین ایران ضمن تاکید بر اینکه 
صادرات برای همه نیست و هر تولید کننده ای 
الزاما نباید صادرکننده باشد، گفت: صادرات 
نباید مقطعی، دلبخواهی و انفعالی و واکنشی 
باشد و صادرات درحقیقت یک سرمایه گذاری 
روستا گفت:  است.  استراتژیک  و  بلندمدت 
اقتصاد امروز اقتصاد هم آفرینی است؛ پس برای 
موفقیت در آن باید به ایجاد یک هم افزایی بین 
خود و شرکت های مکمل پرداخت. وی کوتاهی 
یا ناتوانی در سرمایه گذاری برای پرورش نیروی 
انسانی، انجام صادرات بدون طرح و برنامه ریزی 
آگاهانه، عدم انطباق دادن محصولات با بازارهای 
هدف، نداشتن یا استفاده نادرست از اطلاعات 
نامناسب، اشتباهات  بازار، سازمان صادراتی 
قیمت گذاری و بی دقتی در انجام سفارش ها را از 
جمله دلایل عدم موفقیت شرکت ها در صادرات 

بیان کرد.

رونمایی از شتاب دهنده صادراتی بردار

فعال سازی رمز پویا از ابتدای دی اجباری می شود٥٠ هزار میلیارد تومان معافیت مالیاتی
گزارش

درپیش رویداد ماراتون صادرات اتاق بازرگانی اصفهان انجام شد: دیدگاه

عدم شفافیت
 دشمن سرمایه گذاری

   نوسان:بانک مسکن در تازه ترین اقدام خود امکان استفاده از همه انواع 
تسهیلات خرید مسکن )بجز خانه اولی ها( را برای خانه های با سن بنای حداکثر 
۲۵ سال ســاخت مجاز و بلامانع اعلام کرد. البته شرایط صندوق پس انداز 
مسکن یکم، به روال گذشته است و حداکثر سن بنای مجاز برای آپارتمان ها 
و خانه هایی که با این نوع تسهیلات مورد معامله قرار می گیرد ۱۵ سال است.

رشد حدود ٢۰۰ درصدی قیمت مسکن، توان خرید متقاضیان را به شدت کاهش 
داده و به همین دلیل برخی  کارشناسان افزایش سقف تسهیلات ۱٦۰ میلیون تومانی 
را پیشنهادی برای رونق دهی به بازار مسکن می دانند. با این حال هنوز رقم وام افزایش 
نیافته اما بانک مسکن از ۱۵ مهرماه امسال محدودیت شرط سنی آپارتمان ها برای 
دریافت  تســهیلات از طریق اوراق که تا پیش از آن ٢۰ سال بود به ٢۵ سال افزایش 
داد. اخیرا نیز بنابر اعلام مدیر امور ارتباطات و حوزه مدیریت بانک مسکن در مصوبه 
ای امکان استفاده از همه تسهیلات خرید مسکن برای خرید خانه های با سن بنای 

حداکثر ٢۵ سال ساخت، مجاز و بلامانع اعلام شد.
 

شرایط به روال
گذشته است

مســعود ایزدی در عین حال گفته است: شــرایط صندوق پس انداز مسکن یکم و 
پرداخت تسهیلات از این محل به خانه اولی ها کماکان به روال گذشته است و حداکثر 
سن بنای مجاز برای آپارتمان ها و خانه هایی که با تسهیلات صندوق یکم مورد معامله 

خرید قرار می گیرد ۱۵ سال است.
 ایزدی درباره میزان استقبال متقاضیان خرید مسکن از اجازه استفاده از تسهیلات 
اوراق مســکن برای خرید خانه های ٢۰ تا ٢۵ سال ساخت گفت: تحقیقات مدیران 
شعب بانک مسکن در سراسر کشــور حکایت از افزایش تقاضای اســتفاده از این 
تسهیلات برای خرید واحدهای مسکونی دارای سن بنای بالا دارد. این موضوع باعث 
رونق گرفتن معاملات خرید مسکن البته برای گروه های مصرفی خواهد شد. محمد 
اسلامی، وزیر راه و شهرســازی چند بار اعلام کرده بود که موافق افزایش وام مسکن 
نیست و آن را تورم زا می داند. اما روز ۱٨ آبان ماه محمودزاده، معاون او از رایزنی با بانک 
مسکن برای اختصاص وام ارزان قیمت خرید مسکن به سه دهک یک، دو و سه خبر 
داد؛ هرچند درباره افزایش سقف وام اظهارنظر نکرد. پیش از این هم رحیمی انارکی، 
مدیرعامل بانک مسکن گفته بود بانک مسکن برای افزایش سقف تسهیلات مسکن 
برای متقاضیان در حال حاضر برنامه ای ندارد. او در عین حال، سیاست کاهش قیمت 

مسکن را از برنامه های بانک مسکن دانست.
با این وجود محمود محمودزاده، سرپرست معاونت امور مسکن و ساختمان در مراسم 
رونمایی از مرحله ثبت نام طرح اقدام ملی در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه با توجه به 
جهش قیمت مسکن آیا برنامه ای برای افزایش سقف تسهیلات مسکن دارید یا خیر؟ 
اظهار کرد: صندوق پس انداز مسکن تا اندازه ای از محل بازگشت اقساط مسکن مهر 
تغذیه می شود. به تازگی مکاتبه ای را با دکتر همتی رئیس کل بانک مرکزی داشتیم 
و درخواست کردیم که پرداخت دیون این بانک از محل تسهیلات مسکن مهر به بانک 
مرکزی را دو سال به تاخیر بیندازند تا بتوانیم از محل این منابع به پرداخت تسهیلات 
ارزان قیمت مسکن برای دهک های یک، دو و سه بپردازیم. پیش بینی می کنیم رقمی 

که در این صندوق پس انداز خواهد شد حدود ۳۵۰۰ میلیارد تومان باشد.
 

افزایش ۱۵ درصدی
سهم قدیمی سازها

شرط ســنی آپارتمان ها برای دریافت اوراق  تسهیلات مسکن در شرایطی منجر به 
محدودیت خریداران شده بود که طی پنج سال گذشته خریداران در تهران به تدریج به 
واحدهای قدیمی تر روآورده اند. فروش آپارتمان های با عمر شش سال به بالا طی پنج 

سال گذشته از ۴۵  درصد به  ٦۰ درصد افزایش یافته است.
 مهرماه سال ۱۳۹۳ آپارتمان های با عمر بنای شش ســال به بالا ۴۴.۷ درصد از کل 
معاملات شهر تهران را به خود اختصاص داده بودند. این رقم در مهر سال ۱۳۹۴ به 
۴۴.۹ درصد رسید. مهرماه ۱۳۹۵ آپارتمان های مذکور ۴٨.۳ درصد از کل معاملات 
را در بر گرفتند.  مهر ۱۳۹٦ واحدهای مسکونی بالای شش سال ۵۳.٨ درصد خرید 
و فروش را به خود اختصاص دادند. در مهرماه ۱۳۹۷ نیز ســهم آپارتمان های بالای 
شش سال از کل مبایعه نامه های شهر تهران ۵۵.۵  درصد شد. تیرماه ۱۳۹٨ خانه های 
بالای شش  ســال ســاخت ٦۰ درصد از کل معاملات پایتخت را به خود اختصاص 
دادند.  هرچند برخی کارشناسان، افزایش مبلغ وام مسکن را ضروری می دانند اما در 
سوی مقابل عده ای معتقدند با توجه به جهش قیمت مسکن که منجر به  افت شدید 
معاملات شده افزایش سقف تسهیلات نمی تواند به رونق بازار مسکن کمک  کند؛ چرا 
که متقاضیان مصرفی از عهده پرداخت اقساط برنمی آیند. هم اکنون قسط وام ۱٦۰ 
میلیون تومانی با نرخ سود ٨ درصد برای زوجین خانه اولی در شهر تهران ماهیانه یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان است و به نظر می رسد افزایش سقف وام چند سال زمان نیاز 
دارد تا به تدریج با رشد درآمد، خانوارها بتوانند مبلغ بیشتری را به عنوان  اقساط ماهیانه 

پرداخت کنند.

بازار مسکن تکان می خورد؟

رویـداد »ماراتـن صـادرات« به همت مرکز توسـعه کسـب وکار اتاق بازرگانـی اصفهان و باهـدف انجام 
تحقیـق بـازار کالاهـای دارای مزیت صادراتی اصفهـان آذرماه جاری برگزار خواهد شـد. براین اسـاس، 
نشسـت صفرتـا صد صـادرات به همت مرکز توسـعه کسـب وکار اتـاق بازرگانـی اصفهـان و با حضور 
احمـد روسـتا، مدرس و مشـاور بازاریابی، در سـالن همایش هـای بین المللی اتـاق بازرگانـی  اصفهان برگزار شـد تا به 
عنـوان پیـش رویـداد ماراتن صـادرات زمینه را بـرای برگزاری هرچه شایسـته تـر آن فراهم سـازد. در این رویـداد از 
شـتاب دهنـده اتـاق بازرگانی اصفهـان با نام شـتاب دهنده بـردار رونمایی شـد. این شـتاب دهنده قرار اسـت چرخه 
صـادرات اسـتان را مدیریـت کنـد و ماموریت آن ایجـاد توانمندی در تـک تک افراد بـرای حضور در عرصه صـادرات و 

حمایـت و مسـاعدت تز شـرکتهای مدیریت صـادرات اسـتان خواهد بود. 

گزارش

گروه   بازرگانی

نگاهی به شرایط صندوق پس انداز مسکن یکم؛

 نوسان: رضا باکری، دبیر انجمن صنایع لبنی ایران 
با اشــاره به اصرار دامداران به افزایش قیمت و مقاومت 
واحدهای لبنی در برابر این خواسته گفت: دامداران از 
عرضه کافی شــیرخام به برخی از کارخانه های لبنی 
خودداری می کنند تــا واحدهای لبنــی را متقاعد به 
افزایش قیمــت خرید کنند. چنانچــه روابط عمومی 
انجمن صنایع فرآورده هــای لبنی ایران خبرداده، احتمال آزادســازی واردات و 
صادرات شیرخشک با تعرفه گمرکی ۴درصد و ارز نیمایی وجود دارد. این تصمیم 
به معنی برهم خوردن بیشتر توازن در بازار شیر به نفع تولیدکنندگان شیرخشک 
است.باکری توضیح داد که قیمت شــیر مصوب تنظیم بازار ٢۳۹۰تومان است، 
اما تولیدکنندگان آن را بــه قیمت ٢۷۵۰ تا ٢۹۰۰ تومان می فروشــند: برخی 
تولیدکنندگان فرآورده های لبنی که از خریدن شیرخام با نرخ بالاتر از نرخ مصوب 

امتناع می کنند، با کمبود شیرخام در خط تولید خود مواجه هستند.

 نوســان:  معاون امور بازرگانی و توســعه تجارت  
ســازمان صمت اصفهان گفت: باید از پتانسیل های 
موجود میز طلا برای حل مشکلات مربوط به صادرات 
طلا به کشــورهای هــدف صادراتی اســتفاده کرد.

اسماعیل نادری در جلسه میز توسعه صادرات طلا و 
جواهر و سنگ های قیمتی، رویکرد تشکیل میزهای 
استانی را کمک به توسعه صادرات کالاهای مختلف عنوان کرد و افزود: طرح 
و پیگیری مسایل دیگر مربوط به صنعت طلا از طریق ستاد تسهیل و شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی قابل طرح است. وی تاکید کرد: باید از 
پتانسیل های موجود میز طلا برای حل مشکلات مربوط به صادرات طلا به 
کشورهای هدف صادراتی استفاده کرد. نادری تصریح کرد: صادرکنندگان 
می توانند تعهدات مربوط را با ورود معوض فلزات مذکور به صورت شــمش 

استاندارد و یا ذوب شده خام به همان نسبت و میزان تسویه کنند.

 نوســان: حمید زادبوم، رئیس ســازمان توسعه 
تجارت در خصوص مذاکرات تجارت آزاد با ســوریه 
گفت: در مذاکرات طرفین، بنا به درخواســت طرف 
سوری، مقرر شــد ٨٨ قلم کالایی که از موافقتنامه 
مستثنی شده بود، از حالت استثنا خارج شود. وی در 
همایش معرفی فرصت های تجاری سوریه افزود: در 
چهاردهمین کمیسیون مشترک دو کشور توافق هایی در زمینۀ معدن، انرژی، 
تأمین مالی، بانک، بهداشت، حمل و نقل، مسکن و شهرسازی صورت گرفته و در 
زمینه های کشاورزی، خدمات فنی و مهندسی و اجرای پروژه ها، فرصت های 
مناسبی برای سرمایه گذاری های مشترک با تأمین مالی برای توسعۀ روابط 
طرفین وجود دارد. معاون وزیر صمت و ریاســت کل سازمان توسعه تجارت 
ایران افزود: اکنون تعرفه ها روی کالاهای توافق شده، به غیر از ٨٨ قلم کالای 
یاد شده، به ۴ درصد کاهش پیدا کرده و در مرحلۀ بعد به صفر خواهد رسید. 

 نوســان: ســخنگوی دولت جزئیات جدیدی از 
چتر یارانه ای برای ۱٨ میلیون خانــوار را اعلام کرد. 
علی ربیعی جامعه هدف این طرح را اقشــار متوسط 
و ضعیف خانوارهــای جامعه دانســت که مجموعا 
پیش بینی می شــود ٦۰ میلیون نفر را در برگیرد. به 
گفته او، با اجرایی شدن این طرح پیش بینی می شود 
که قدرت خرید گروه های هدف در این شرایط بهبود یابد. بر اساس گفته های 
سخنگوی دولت، قرار است که این کمک ها از طریق کارت های بانکی صورت 
گیرد. به نظر می رسد با توجه به مهیا بودن زیرساخت های اعطای یارانه نقدی، 
کمک های جدید نیز از این طریق به حساب سرپرست خانوارها واریز خواهد 
شد. همچنین به گفته ربیعی، با توجه به شرایط موجود، سیاست های حمایتی 
اثر تورمی محدودی خواهد داشت و اثری بر تغییر روند رشد نقدینگی نخواهد 
گذاشت. گفته می شود ارزش یارانه جدید در حدود ۴۰ هزار تومان خواهد بود.

پافشاری دامداران بر افزایش قیمت شیرجزئیات چتر یارانه ایتجارت آزاد ایران و سوریه در ۸۸ قلم کالاتوسعه صادرات؛ رویکرد میزهای استانی
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گلشیرازی: شتاب دهنده های تجارت الکترونیک، بازاریابی و کسب وکارهای نوپا به کمک اقتصاد اصفهان می آیند
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 نوسان :  در آئین شروع عملیات اجرایی 
قطار حومه ای شــهر جدید مجلسی به 
کلانشــهر اصفهان، وزیر راه و شهرسازی 
ضمن ارائه گزارشــی از وضعیت اقدامات 
انجام شده در حوزه توسعه زیرساختهای 
ریلی، جادهای و حمل ونقل کشور گفت: 
در سایه راهبردهای حکیمانه رهبر معظم 
انقلاب اسلامی طی ســنوات اخیر شاهد 
بوده ایم که چرخ صنعت و تولید کشــور 
حرکت فزایندهای داشته و حرکت نویی 

را آغاز کرده است.
مهندس اسلامی افزود: در صنعت هوایی 
این مسیر روبه رشد شرایطی فراهم کرده 
است که بنا بر اعلام آمار و جداول مربوطه 
از عملکرد ایرلاین ها شاهد این هستیم که 
پروازها با آرامش و انضباط بیشتری در حال 
انجام است و در بخش حمل ونقل ریلی نیز 
به دستاوردهای خوبی دست یافته ایم. تا 
جایی که ریل، واگــن و لکوموتیو موردنیاز 
ناوگان حمل ونقل ریلی کشور در داخل به 
دست توانمند شــرکتهای داخلی در حال 
ساخت و عرضه است و به هیچ عنوان شاهد 
توقف در خطوط تولید این بخشها نبوده ایم. 
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با 
اشــاره به اهمیت توســعه ناوگان ریلی و 
اســتفاده از قطارهای حومه ای در جابه 
جایی مسافران بین شهری گفت: یکی از 
مصادیق مصرف درست و بهینه که همواره 
مــورد تأکید رهبر معظم انقــلاب بوده و 
هســت، ایجاد و به بهره برداری رساندن 
زیرساختهای ریلی است که خوشبختانه 
امــروز با همــت و تلاش مســئولین و با 
حمایتهای بخش صنعت، عملیات اجرایی 
قطار حومهای شــهر جدید مجلسی به 

کلانشهر اصفهان شروع شد.
در همیــن خصــوص نماینــده مردم 
شهرســتان مبارکه در مجلس شــورای 
اسلامی آغاز عملیات اجرایی قطار حومه 
ای شــهر جدید مجلســی به کلانشهر 
اصفهــان را به مردم شهرســتان مبارکه 
تبریک گفت و افزود: خوشبختانه این طرح 
در سال ۹٦ و ۹۷ دارای ردیف اعتبار ملی 
و ضمانت اجرایــی و اعتباری برای تحقق 
پروژه شده است. این در حالی است که در 
پایان سال ۱۳۹۷ نیز جلسه ای با حضور 
سه معاون وزیر محترم، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه و رئیس کمیسیون عمران و 
مدیران استانی برگزار شد و طی آن هریک 
تعهدات خود را پذیرفتند تا انشاء الله این 

پروژه به بهره برداری برسد.
زهرا ســعیدی تصریح کرد: شرکت فولاد 
مبارکه نیز در سال ۱۳۹۰ با پرداخت تعهد 
خود به حســاب قطار حومه ای کلانشهر 
اصفهان در این طرح مشارکت داشته است. 
وی به بهره برداری رساندن قطار حومه ای 
شهر جدید مجلسی به کلانشهر اصفهان 
را گامی بلند برای توســعه استان، بهبود 
فرایندهای زیســت محیطی، رفاه حال 
هرچه بیشتر شهروندان و کارکنان صنایع 
مستقر در شهرســتان و افزایش ایمنی

 جاده های شهرســتان مبارکه به مرکز 
استان دانست.

فولاد مبارکه با درک صحیح این مهم و در 
زمینه احداث قطار حومه ای نیز پیشگام 
بوده و از سال ۱۳۹۰ با انجام تعهدات خود 
در این پروژه ملی مشــارکت کرده است. 
حمیدرضا عظیمیان نیــز در این آیین با 
بیان این مطلب اضافه کرد: بدون شک با به 
بهره برداری رسیدن این پروژه شهروندان، 
کارکنان صنایع و به طورکلی مســافران 
سفری ایمن تر، ســریعتر و آسوده تری را 
تجربه خواهند کرد و فولاد مبارکه خرسند 
است که در این راستا توانسته است ایفای 

نقش نماید.

کمک های فولاد مبارکه
کمک به توسعه اصفهان است

industry

حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه پس از دریافت این جایزه در جمع 
خبرنگاران با تشریح روند روبه رشد شرکت 
فولاد مبارکه در تولید و افزایش سطح کیفی 
محصولات خود به ویژه افزایش شاخص 
های عملکردی محصول قلع اندود گفت: 
کشور ایران پیش از انقلاب اسلامی با تولید 
کمتر از یک میلیون تن فولاد ساختمانی، 
واردکنندۀ فولاد بود. پس از آن شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان مولود انقلاب پا به عرصۀ 
تولید انواع محصولات فولادی تخت گذاشت 
و توانست در کوتاهترین زمان ممکن کشور 
را از واردکنندۀ صرف به چنان توانمندی 
برساند که در سال های متمادی، مقادیر 

قابل توجهی از انواع محصولات کیفی خود 
را به بسیاری از کشورها به ویژه کشورهای 

اروپایی صادر کند.

توسعه متوازن 
همواره در دستور کار 

با تشریح چگونگی فرایند ساخت و  وی 
استقرار این کارخانۀ معظم افزود: کار ساخت 
بزرگترین فولادساز خاورمیانه در دهۀ ٦۰ با 
رویکرد تولید محصولات کیفی و بهره مندی 
از تکنولوژی و دانش روز دنیا آغاز شد. در 
ادامه، آموزش بیش از ۱٨۰۰ نفر در کارخانه 
های تولیدی اروپایی و انتقال سیستم ها 

و دانش فنی بهره برداری به صورت کامل 
در دستور کار قرار گرفت. مدیرعامل فولاد 
توسعه  خوشبختانه  کرد:  اضافه  مبارکه 
متوازن از ابتدای دوران ساخت این شرکت 
در دستور کار بوده و هست. و این شرکت با 
همین رویکرد تاکنون در موضوعات عمرانی، 
فرهنگی، ورزشی و مذهبی همکاری خوبی 
با منطقه، استان و کشور داشته است. ضمن 
اینکه در زمان وقوع حوادث و بلایای طبیعی 

همواره در کنار مردم بوده است.
وی با بیان اینکه گام دوم کیفیت در فولاد 
مبارکه )دهۀ ۷۰( با شروع بهره برداری از 
خطوط در نواحی فولادسازی، نورد گرم و 
سرد هم زمان شد، افزود: با همت مدیران و 
کارکنان این کارخانه، ظرفیت اسمــــی 
محصولات  تنــــی  میلیــــون   ٢/۵
فولادی محقق شد و پس از آن رویکرد 
تولید محصولات کیفی با عنایت به »کنترل 
استقرار  و تضمین کیفیت« و همچنین 
استانداردهای مدیریت کیفیت )ISO( در 

شرکت نهادینه شد.
مدیرعامل فولاد مبارکه در خصوص گام 
سوم کیفیت در فولاد مبارکه )دهۀ ٨۰ و 
۹۰( گفت: در این مرحله توسعه و افزایش 
ظرفیت تولید، تکمیل زنجیرۀ تولید و تولید 
محصولات جدید )ورقهای پوششدار ازجمله 
قلع اندود(، توسعۀ سبد محصولات مطابق 
نیازهای جدید مشتریان، شروع بومیسازی 
قطعات، تجهیزات، مواد و نرم افزارها، توسعۀ 
تحقق  و  مبارکه  فولاد  گروه  جغرافیایی 
ظرفیت ۱۰/۳ میلیون تن در سال، استقرار 
 )TQM( فراگیر  کیفیت  مدیریت  نظام 

و تعالی سازمانی )EFQM( در شرکت 
ساری و جاری شده است.

گام  و  پیشرو  مسیر  عظیمیان  مهندس 
چهارم کیفیت در فولاد مبارکه را این چنین 
تشریح کرد: در این مرحله توسعۀ نوآوری و 
بومی سازی با بهره گیری و حمایت از شرکت 
های استارتآپ و دانش بنیان، تبدیل شدن 
به صاحب تکنولوژی ساخت و بهره برداری از 
کارخانه های فولادی، توسعۀ نگرش کیفیت 
به ایجاد »کیفیت پایدار برای همۀ ذینفعان و 
خلق ارزش برای نسلهای امروز و فردا« و تولید 
سبد کامل محصولات فولادی در ظرفیت ٢۵ 
میلیون تن و سهم ۵۰ درصدی تولید در کشور 
را در دستور کار قرار داده تا بتوانیم به عنوان 
یک بنگاه اقتصادی سودآور برای کشور و ذی 
نفعان همچنان خلق ارزش کنیم و سهم خود  
در  تولید   و رونق اقتصادی کشور حفظ نماییم.

وی در خاتمه کسب این موفقیت ارزشمند را 
مرهون تلاش همۀ کارکنان نواحی مختلف 
شرکت دانست و گفت: بدون شک توجه همۀ 
کارکنان به مقولۀ ارتقای کیفی به موازات 
ارتقای کمی باعث شد این افتخار به دست آید.

نگاه کیفی
از بالاترین سطح

مهـــــدی  خصـــــوص  همین  در 
فولاد  تکنولـــوژی  معاون  نقـــوی 
اولین  دریــــافت  نیز  مبــــــارکه 
تندیس زرین جایزۀ ملی کیفیت را به همۀ 
ضمــــن  و  گفت  تبریک  کارکنــــان 
قدردانــــی از همکاران تصریح کرد: مبنای 
شرکت،  های  برنامه  و  استراتژی  تعیین 

خواسته ها و انتظارات کلیۀ ذینفعان سازمان 
است. ضمن اینکه در فولاد مبارکه کیفیت 
نه تنها در حوزۀ مشتریان، بلکه برای کلیۀ 
ذینفعان سازمان در نظر گرفته می شود. وی 
در ادامۀ سخنان خود اظهار کرد: از نگاه فولاد 
مبارکه کیفیت در بالاترین سطح عبارت 
است از کیفیت به اضافۀ مطلوبیت به اضافۀ 

رسیدن به قیمت رقابتی.
وی با اشاره به نمودار و مسیر روبه رشد 
استقرار استانداردهای مدیریتی در فولاد 
مبارکه گفت: این نظامها از سال ۱۳۷۴ 
کیفیت  مدیریت  سیستم  استقرار  با 
ISO ۹۰۰۱  و به تدریج استقرار سایر 
استانداردهای مدیریتی در حوزه های محیط 
زیست)ISO ۱۴۰۰۱(، بهداشت حرفه ای 
 ،)ISO ۵۰۰۰۱( انرژی ،)ISO ۴۵۰۰۱(
رضایت مشتری )ISO ۱۰۰۰۴(، آموزش 
)ISO ۱۰۰۱۵( و همچنین حرکت در 
 EFQM مسیر تعالی با الگوبرداری از مدل
از سال ٨٢ و کسب اولین تندیس زرین ایران 
در سال ۹۱ و دستیابی به سطح زرین اروپا در 
سال ۹٦ و اولین تندیس سیمین جایزۀ ملی 
کیفیت ایران در سال ۹٨ مسیر روبه رشد و 

تعالی خود را طی کرده است.
نقوی با تأکید بر اینکه فولاد مبارکه در مسیر 
ارتقای سطح کیفی محصولات و دستیابی 
هیچگاه  استاندارد  سطوح  بالاترین  به 
متوقف نشده است، گفت با همین رویکرد 
برخی اقدامات اساسی و بنیادی دیگر در 
این شرکت بنیان نهاده شده است که برخی 
از آنها عبارتاند از: طراحی ساختار تحول 
فولاد مبارکه در سه سطح جهت پشتیبانی 
استراتژیهای  و  اهداف  تحقق  کنترل  و 
سازمان و مشارکت رهبران سازمان در این 
نظیر  متنوع  رویکردهای  اجرای  ساختار؛ 
 QCC گروه های ،)TQ( پروژههای تحول
و حل مسئلۀ نظام پیشنهادها، پروژه های 
تحقیقاتی و... جهت جلب مشارکت کارکنان 
در راستای تحقق اهداف سازمانی؛ استفاده 
از ممیزیهای داخلی و خارجی، خودارزیابی 
مدیریتی  الگوهای  براساس  ارزیابی  و 
EFQM و INQA و ... جهت شناسایی 
حوزه های بهبود؛ دستیابی به نتایج متوازن 
در همۀ حوزه های مرتبط با ذینفعان و 
افزایش رضایت در مشتریان، کارکنان، تأمین 
کنندگان، جامعه و سهامداران و افزایش 
شاخصهای عملکردی محصول قلع اندود. 
این موارد منجر به کسب اولین تندیس 
سیمین جایزۀ ملی کیفیت ایران پس از 

برگزاری ۱٦ دوره شد.
وی در خاتمه ضمن قدردانی از توجه همۀ 
مدیران و کارکنان شرکت به اهمیت موضوع 
کیفیت محصولات، تصریح کرد: همچنان که 
مقولۀ کیفیت تصادفی نیست، بدون شک 
نیز  بزرگ  اقتصادی  های  بنگاه  موفقیت 
تصادفی نیست و یکشبه حاصل نمیشود. 
باید تک تک کارکنان باور داشته باشند که در 

زمینۀ کیفیت نقش بی بدیلی دارند.

در شــانزدهمین دورۀ جایــزۀ ملــی کیفیـــت ایــــــران کــه هــم زمــان بــا بزرگداشــت روز کیفیت در 
گزارش

گروه صنعت
محــل برگـــــزاری همایــش هــای دانشــگاه شــهید بهشــتی تهــران برگــزار شــد، پــس از ارزیابــی 
هیئــت داوران، بــرای نخســتین بــار در کشــور اولیــن و تنهــا تندیــس ســیمین جایــزۀ ملی کیفیــت ایران به شــرکت 
فــولاد مبارکــه اختصــاص یافــت. حمیدرضــا عظیمیــان، در حاشــیه ایــن رویــداد تاکیــد کــرد: بــا همــت مدیــران و 
کارکنــان این کارخانه، ظرفیت اسمــــــی ۲/۵ میلیــــــون تنــــــی محصولات فولادی محقق شــده و پــس از آن 
رویکــرد تولیــد محصــولات کیفــی بــا عنایــت بــه »کنتــرل و تضمیــن کیفیــت« و همچنیــن اســتقرار اســتانداردهای 

مدیریت کیفیت )ISO( در شرکت نهادینه گردیده است.

گام چهارم کیفیت

مجتمع فولاد مبارکه اصفهان در شانزدهمین جشنواره جایزه ملی کیفیت ایران 
تندیس سیمین دریافت کرد. به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل مجتمع فولاد مبارکه اصفهان در شانزدهمین جشنواره جایزه ملی کیفیت 
ایران در گروه محصولات فلزی، لوازم، ابزار، ماشین آلات و تجهیزات تندیس سیمین 
دریافت کرد. این جایزه برای مدیریت کیفیت مجتمع فولاد مبارکه اصفهان برای 

مدیریت کیفیت در محصول قلع اندود به این شرکت اعطا شده است.

سعید نقیه، مدیر متالورژی و کنترل کیفیت شرکت فولاد مبارکه، از ادامۀ روند رو به رشـــد کیفیت 
محصولات فولاد مبارکه خبر داد و گفت: با تعریف اقدامات اصلاحی و اجرای آن با همکاری نواحی 
تولیدی، روند کیفیت محصولات شرکت در شش ماهۀ اول سال ۱۳۹٨ در شاخص های اساسی 
بهبود قابل توجهی داشته است. وی افزود: رسالت واحدهای کنترل کیفی، حصول اطمینان 
از انطباق مشخصات فنی مواد اولیۀ ورودی، محصولات تولیدی در خطوط مختلف تولید و 
محصولات نهایی نواحی با دستورالعمل های مربوطه به درخواست و حساسیت مشتریان است.

ادامه روند روبه رشد کیفیت محصولات فولاد مبارکهاعطای تندیس سیمین جایزه ملی کیفیت به فولاد مبارکه

فولاد مبارکه نخستین تندیس سیمین جایزۀ ملی کیفیت ایران را به خود اختصاص داد

حمیدرضا عظیمیان در حاشیه شانزدهمین دورۀ جایزۀ ملی کیفیـت ایــــران مطرح کرد؛

رئیس برنامه ریزی و بومی سازی فولاد مبارکه خبر داد:

به  مبارکه  فولاد  سازی  بومی  و  ریزی  برنامه  :رئیس  نوسان   
چیلان گفت: فولاد مبارکه از زمان ساخت با نگاه بومی سازی و 

ساخت داخل، احداث شد.
مصیب فروغی، رئیس برنامه ریزی و بومی سازی فولاد مبارکه تصریح 
کرد: فولاد مبارکه از سال ۷٢ به بعد به منظور تامین نیاز قطعات، بومی 
سازی را نیز آغاز کرد و در سال ٨۰ به این نتیجه رسید که اگر بخواهد 
تامین پایداری از داخل کشور صورت بگیرد باید برنامه مدون و پایداری 
نیز برای ساخت داخل داشته باشد. لذا فولاد مبارکه در همین راستا، 
ساختار مدیریت ساخت داخل و بومی سازی را به صورت رسمی و ساختار 
یافته ایجاد کرد. در سال ۹۰ ساختار بومی سازی را برای همه اقلام به 
صورت توسعه یافته آغاز کرد و اکنون به جرات می توان گفت بیش از 
فولاد  در  تولید  و  پشتیبانی  برای  نیاز  مورد  تجهیز  و  قطعه  هزار   ۱۰۰
بنیان  دانش  و شرکت های  کنندگان  تامین  توسط سازندگان،  مبارکه 
داخلی بومی سازی شده است و بیش از چند صد شرکت در این زمینه با 

فولاد مبارکه همکاری می نمایند.

حمایت مالی فولاد مبارکه 
از تامین کنندگان داخلی

رئیس برنامه ریزی و بومی سازی فولاد مبارکه ادامه داد: حمایت فولاد 
مبارکه از شرکت های داخلی بدین شکل است که فرصت بازار به آنان 
می دهد تا آن سازنده یا تامین کننده، صاحب تکنولوژی اقلامی شود که 
فولاد مبارکه برای تولید نیاز دارد. از منظر دیگر فولاد مبارکه ریسک 
ایرانی را در حد همه نیازهای خود پذیرفته است.  از کالاهای  استفاده 
همچنین از منظر دیگر، فولاد مبارکه پیش پرداخت ها با مبالغ بالا را 
به سازندگان داده و به صورت بلند مدت از آنان خرید می کند که نوعی 

حمایت مالی از سازندگان و تامین کنندگان محسوب می شود.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه در حوزه های مکانیک، برق، مواد و پلیمر 
کاملا فعال است گفت: تمامی نیازهای فولاد مبارکه از کانال بومی سازی 
کنترل می گردد تا آنهایی که قابلیت ساخت داخل دارند داخلی شده و 
در خصوص مواردی که امکان ساخت داخل به صورت موقتی امکان پذیر 
نیست، برای رفع نیاز فعلی خرید خارجی انجام داده و به موازات بومی 

سازی می نماید.

رویکرد فولاد مبارکه 
بومی سازی است

فروغی اظهار داشت: فولاد مبارکه با رویکرد مهندس عظیمیان، مدیرعامل 
محترم مجموعه، قصد دارد از فاز بومی سازی قطعات، تجهیزات و مواد به 
سمت بومی سازی تکنولوژی حرکت نماید. بدین منظور مطالعات اولیه 
انجام و جلسات لازم برگزار شده و ساختارها و روش هایی نیز پیشنهاد 
در  تکنولوژی  بومی سازی  زود شاهد  به زودی  امیدواریم  و  است  شده 

صنعت فولاد باشیم.
و  دانش  به  که  است  این  مجموعه  عامل  مدیر  انتظار  داد:  ادامه  وی 
این جزو  و  پیدا کنیم  تا رنگ دست  از سنگ  فولاد  تکنولوژی صنعت 
رویکردهای اصلی فولاد مبارکه می باشد. نیاز فولاد مبارکه بعد از تامین 
قطعات و تجهیزات، بومی سازی تکنولوژی خط تولید است که مکمل 
بومی سازی قطعات و تجهیزات می باشد و بدون یکدیگر معنا و مفهمومی 
ندارد. یعنی اگر بخواهیم به دانش بومی سازی فولاد از سنگ تا رنگ 
دست پیدا کنیم هم باید قادر به بومی سازی تجهیزات و قطعات باشیم 
و هم تکنولوژی را بومی نماییم که فولاد مبارکه در موضوع نخست به 
موفقیت رسیده و به دنبال تحقق بومی سازی تکنولوژی است. هرچند 
که در دنیا این روند معکوس می باشد اما در ایران به جهت برخی مسائل 
سیاسی و اقتصادی که وجود داشت ما برای پایداری تولید خود از بومی 

سازی تجهیزات آغاز و سپس به سراغ بومی سازی تکنولوژی رفته ایم.
رئیس برنامه ریزی و بومی سازی فولاد مبارکه با تاکید بر این نکته که 
بومی سازی در فولاد مبارکه یک استراتژی می باشد گفت: تاکنون به 
اهدافی که برنامه ریزی کرده ایم رسیده ایم و چشم انداز تعریف شده را 
دنبال می کنیم و با حمایت مدیرعامل و مدیران ارشد مجموعه به دنبال 
دستیابی به اهداف بلند مدت بومی سازی در فولاد مبارکه می باشیم که 

تاکنون هم نتایج مطلوبی حاصل شده است.

بومی سازی ۸۲ درصدی 
در فولاد مبارکه

وی در پاسخ به این سوال که چند قطعه دیگر شناسایی شده که نیازمند 
بومی سازی است عنوان کرد: فولاد مبارکه از منظر قطعه یدکی حدود 
٢٢۰ تا ٢۳۰ هزار کد دارد ولی کدهای فعال آن که قطعه یدکی های 
مورد مصرف آن هستند حدودا ۱۵۰ تا ۱٦۰ هزار مورد می باشند و تنها 

حدود ۱٨ درصد این اقلام باقی مانده که نیازمند بومی سازی است.
فروغی اضافه کرد: البته اقلامی که تاکنون ساخت داخل نشده اند به دلیل 
کم بودن سطح نیاز و عدم صرفه اقتصادی برای سازندگان بومی نشده اند 
که در جلسه اخیر با سایر فولادسازان شامل ذوب آهن، گل گهر، چادرملو 
و فولاد خراسان به دنبال تجمیع این اقلام و بومی سازی آن ها هستیم 
و خوشبختانه شرکت های مذکور آمادگی خود را اعلام داشتند تا مشکل 

صرفه اقتصادی بدین شیوه حل گردد. 
برخی اقلام باقیمانده نیز از تکنولوژی بالا و پیچیده ای برخوردارند و به 
عبارتی قطعات های تک محسوب می شوند و درنتیجه نیازمند سرمایه 
گذاری هستند که به دنبال آن نیز خواهیم رفت. بعضی قطعات محدود 
نیز وجود دارد که باعث محدودیت تولید نمی شوند که این اقلام اصلا 
نیازمند بومی سازی نیستند و سایر کشورها هم به دنبال بومی سازی آن 

بر نمی آیند.

بومی سازی بیش از ۱00 هزار قطعه 
در فولاد مبارکه

در فــولاد مبارکــه کیفیت نه تنهــا در حوزۀ 
مشتریان، بلکه برای کلیۀ ذی نفعان سازمان در 

نظر گرفته می شود

 نوسان: با حضور معــاون علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و معاون تکنولوژی شرکت 
فولاد مبارکه در نمایشگاه بین المللی لیزر و 
فتونیک تهران، قرارداد ساخت و بومی سازی 
سیستم لیزر فیبر ماشین جوش اسیدشویی 
شمارۀ ٢ شرکت فولاد مبارکه با مؤسسۀ علوم 
و فنون لیزر ایران به امضا رسید تا کشور ایران 
نیز به جمع معدود کشورهای صاحب دانش 
فنی تولید این تجهیــزات منحصربه فرد 

بپیوندد.
سورنا ستاری معاون علمی و فناوری ریاست 

جمهــوری در این خصوص گفت: بســیار 
خرسندیم که شرکت فولاد مبارکه اخیرا به 
طور جدی درزمینۀ بومی سازی تجهیزات و 
کسب دانش فنی روز دنیا درزمینۀ صنعت 
فولاد با شرکت های ســازنده و دانش بنیان 
داخلی همکاری های گســترده ای را آغاز 

کرده است. 
وی افــزود: پیش ازاین نیز شــاهد بودیم که 
شــرکت فولاد مبارکه با امضای قــرارداد با 
شرکت دانش بنیان دیگری در قزوین تولید 
لامپ های اشــعۀ ایکس را در کشــور بنیان 

نهاد و این مایۀ عزت و سربلندی کشور است.
ستاری تصریح کرد: بســیاری از تحریم ها را 
می توان با اتکا به همین حمایت ها و چنین 

اقداماتی بیاثر کرد.
معاون علمــی و فناوری ریاســت جمهوری 
تصریح کرد: این مهم است که فولاد مبارکه 
دارای یک مرکز علمی و فناوری باشد و بتواند 
با اتکا به ظرفیت های اقتصادی و دانش عملی 
موجود در شرکت و با همکاری شرکت های 
دانش بنیان و ســازندگان متخصص داخلی 

بسیاری از نیازهای صنعت را تأمین کند.

با حمایت فولاد مبارکه؛

ایران به جمع سازندگان ماشین های جوش لیزری پیوست



سال پنجم/ شماره ۱۰۶/ ۲۸ آبان ۱۳۹۸/ ۲۱ ربیع الاول ۱۴۴۱

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

www.eghtesadbazar. ir

19  nov 2019 No.106

info@eghtesadbazar. ir

تاه
 کو

بار
اخ

Trading

از  کشور  سوخت  مصرف  مدیریت  طرح 
در  آبان ماه(  جمعه)٢۴  روز  صفر  ساعت 
کشور اجرایی شد و بر پایه آن توزیع سوخت 
بنزین در کشور برای انواع وسایل نقلیه از 
براساس  طریق کارت سوخت شخصی و 
می شود. هدف  انجام  تعیین شده  سهمیه 
از اجرای این طرح، کنترل مصرف سوخت 
با توجه به میانگین بالای مصرف سوخت 
در کشور، افزایش توان صادرات، مبارزه با 
قاچاق سوخت و اختصاص منابع حاصل 
از مدیریت مصرف سوخت به مردم به ویژه 

قشر ضعیف و کم درآمد به صورت مستقیم 
و نیز کاهش آلودگی هوا در کلانشهرها و 

شهرهاست.
پنج  اساس  بر  و  نفت  وزارت  اعلام  طبق 
ملی  از سوی شرکت  اطلاعیه صادرشده 
پخش فرآورده های نفتی، در قالب این طرح 
برای انواع سواری شخصی، موتورسیکلت، 
وانت، تاکسی ها )شهری، بین شهری، ون، 
تلفنی و اینترنتی(، آمبولانس ها و سرویس 
)بنزین  ماهانه  سوخت  سهمیه   مدارس 
تومان( در نظر  لیتر ۱۵۰۰  با قیمت هر 

گرفته شده است که در این مطلب به شرح 
جزئیات این سهمیه شامل میزان و نحوه 
اختصاص سوخت پرداخته ایم. در این طرح 
به انواع سواری شخصی بنزین سوز ٦۰ لیتر 
و به انواع سواری دوگانه سوز ۳۰ لیتر بنزین 
سهمیه ای به نرخ ۱۵۰۰ تومان به صورت 

ماهانه اختصاص می یابد.
انواع  بنزین  این طرح، سهمیه  اساس  بر 
بنزین  سهمیه  لیتر،   ٢۵ موتورسیکلت 
وانت های کم مصرف بنزینی ٢۰۰ لیتر در 
ماه و سهمیه بنزین وانت های کم مصرف 

دوگانه سوز ٦۰ لیتر در ماه است، هم چنین 
سهمیه ماهانه انواع وانت پرمصرف بنزینی 
۳۰۰ لیتر و  وانت دوگانه سوز ۱٢۰ لیتر در 
ماه است. وانت مزدا، وانت پیکان و وانت 
هستند  کم مصرف  وانت های  جزو  تویوتا 
و وانت نیسان و کامیونت جزو وانت های 
تاکسی های  می آیند.  شمار  به  پرمصرف 
بنزین  لیتر   ۴۰۰ ماهانه  بنزینی  شهری 
سهمیه ای )۱۵۰۰ تومانی( و تاکسی های 
بنزین  لیتر   ٢۰۰ ماهانه  دوگانه سوز 
سهمیه ای دریافت می کنند که البته این 
از  دوگانه سوز  تاکسی های  برای  میزان 

آذرماه به ٢۵۰ لیتر در ماه افزایش می یابد.
بر پایه طرح مدیریت سوخت کشور به هر 
در  سهمیه سوخت  لیتر  آمبولانس ۵۰۰ 
بنزینی  بین شهری  تاکسی های  به  و  ماه 
۷۵۰ لیتر در ماه و به تاکسی های بین شهری 
بنزین  ماه  در  لیتر   ۴۵۰ دوگانه سوز 
سهمیه ای اختصاص یافته است. هم چنین 
تاکسی های ون شهری پس از صدور کارت 
می توانند ماهانه ٦۰۰ لیتر بنزین سهمیه ای 
)تاکسی   بنزینی  شهری  آژانس های  و 
دوگانه سوزها  و  لیتر  ماهانه ٢۰۰  تلفنی( 

ماهانه ۱٢۰ لیتر بنزین دریافت کنند.
سوخت  مصرف  مدیریت  طرح  قالب  در 
کشور هم چنین برای تاکسی های اینترنتی 
شده  گرفته  نظر  در  سوخت  سهمیه  نیز 
است که این سهمیه به صورت مابه التفاوت 
اعتباری و در پیمایش بیش از ٢۰۰ کیلومتر 
در کارت های بانکی دارندگان این تاکسی ها 

منظور خواهد شد.
بر اساس جزئیات اعلام شده در قالب طرح 
کشور، سرویس  مصرف سوخت  مدیریت 
مدارس نیز می توانند با ثبت نام در سامانه 
سپند آموزش و پرورش در قالب اعتبار و 
بر اساس پیمایش سهمیه سوخت ماهانه 

دریافت کنند.

هر وسیله نقلیه چه مقدار سهمیه سوخت دریافت می کند؟؛

روزهای بنزینی
دیدگاه

منصور یزدی زاده، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان

 نوسان : طی دورانی که در شرکت ملی فولاد بودم به اتفاق همکاران گزارشی 
مشروح تهیه شد و برای ایمیدرو و وزارت صمت ارسال گردید. با شرایط فعلی در 
حدود سال ۱۴۱۰ شاید سنگ آهنی برای تولید نداشته باشیم و به یک وارد کننده این 
ماده معدنی استراتژیک تبدیل شویم زیرا معادن به جای اینکه در عمق فعال باشند و 
اکتشافات جدید را به بهره برداری برسانند از حیطه تخصصی فرایندهای معدنی فاصله 
گرفته اند و این نشان می دهد که متاسفانه استراتژی مشخصی در این زمینه وجود 

ندارد وبه بیراهه رفته ایم.
صادرات سنگ آهن در کشوری که این ماده معدنی یکی از اجزای اصلی فرایند 

تولیدش است به واقع هیچ توجیهی ندارد. 
سنگ آهنی که جزو انفال است، به همه مردم تعلق دارد و مجوز بهره برداری از معادن 
آن صادر شده تا اشتغال زایی ایجاد شود و همگان از ارزش آفرینی آن منتفع شوند، 
صادر می شود و مردم و صنایع کشور که اقتصاد منهای نفت را باید تحقق بخشند از 

سود آن بی بهره می مانند. 
صادرات نهاده های معدنی نظیر سنگ آهن از سود سرشاری برخوردار است و همین 
عامل گرایش معادن به سمت صادارت این مواد معدنی استراتژیک را سبب شده است. 
ذوب آهن اصفهان ظرفیت تولید چهار میلیون تن چدن با سه کوره  را دارا می باشد. 
در این زمینه به شش میلیون تن مواد آهن دار شامل سنگ آهن دانه بندی، کنسانتره 
و گندله نیاز داریم. اکنون شرکتی که از این ظرفیت تولید برخوردار است، نباید به 
دلیل نداشتن معادنی که خود روزی مدیریت آنها را بر عهده داشت با نیمی از ظرفیت 

تولید فعال باشد که به واقع این بی مهری ها سزاوار نیست.
همه تلاش ما در یک سال گذشته بر این موضوع متمرکز بوده که بتوانیم جدا شدن 
معادن از ذوب آهن و تاثیر منفی آن بر روند تولید این شرکت بزرگ را برای دولت و 

وزارت صمت شفاف نماییم. 
یکی دیگر از مشکلات کنونی صنعت فولاد عدم توازن بین زیر ساخت ها و توسعه 
سرمایه  یورو صرفاً  میلیون  است حدود ٦۰۰  نیاز  سال  هر  است.  فولاد  زنجیره 
گذاری ارزی در زیرساخت ها صورت گیرد که عدد قابل توجهی است و برنامه 
ریزی دقیقی را می طلبد و اگر انجام نشود در افق ۱۴۰۴ اگر چه ظرفیت سازی در 
فولاد،گندله و DRI شاید اتفاق بیفتد ولی در حوزه سنگ آهن و کنسانتره با مشکل 

مواجه می شویم. 

اما و اگرهای خام فروشی

طــرح مدیریــت مصــرف ســوخت بــا هــدف کنتــرل مصــرف ســوخت در کشــور، کاهــش آلایندگــی، افزایــش 
گزارش

گروه   شهری

تــوان صادراتــی کشــور، اختصــاص منابــع حاصــل از آن بــه صــورت مســتقیم بــه مــردم و نیز مبــارزه بــا قاچاق 
ــا و  ــی ها، آمبولانس ه ــت، تاکس ــیکلت، وان ــخصی، موتورس ــواری ش ــواع س ــه ان ــب آن ب ــه در قال ــد ک ــی ش ــوخت اجرای س

سرویس مدارس، سهمیه  سوخت ماهانه اختصاص می یابد.

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییــرات شــرکت خدماتــی بازرگانــی تحقیقاتــی تک تاز ســپیدان 
ســپاهان شــرکت با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۴۱٢۰۵ و شناسه ملی 
۱۰٢٦۰۵٨۹۱٢۳ به اســتناد صورتجلســه مجمــع عمومی فوق العــاده مورخ 
٢۰/۰٦/۱۳۹٨ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای سعید سعادتیان مهر به شماره ملی 
۱٢٨۳۵٦۰۳۵٦ با پرداخت مبلغ دو میلیون و هفتصد هزار ریال به صندوق شرکت 
وارد شرکت گردید .آقای احسان احمدی زهرانی به شماره ملی ۱٢۹۰۴٨۱۰۰٨ 
با پرداخت مبلغ دومیلیون و هفتصد هزار ریال به صندوق شــرکت وارد شــرکت 
گردید.آقای اصغر رشیدی علویجه به شماره ملی ۱٢٨۷۹۵۹۰۱٦ با پرداخت مبلغ 
چهار میلیون و چهارصد هزار ریال به صندوق شرکت سهم الشرکه خود را به مبلغ 
پنج میلیون و چهارصد هزار ریال افزایش داد در نتیجه سرمایه شرکت از مبلغ دو 
میلیون ریال به مبلغ یازده میلیون و هشــتصد هزار افزایش یافت و ماده مربوطه 
اساسنامه به شرح ذیل اصلاح گردید: سرمایه شرکت مبلغ یازده میلیون و هشتصد 
هزار ریال نقدی می باشــد که تماما پرداخت و در اختیار مدیرعامل شــرکت قرار 
گرفته است. مدیر عامل با امضای ذیل صورت جلسه اقرار به دریافت مبلغ افزایش 
سرمایه نمود. شــرکا بعد از افزایش سرمایه به شــرح ذیل می باشد : آقای سعید 
ســعادتیان دارنده مبلغ دو میلیون و هفتصد هزار ریال سهم الشرکه.آقای احسان 
احمدی زهرانی دارنده مبلغ دو میلیون و هفتصد هزار ریال ســهم الشرکه .آقای 
اصغر رشیدی علویجه دارنده مبلغ پنج میلیون و چهارصد هزار ریال سهم الشرکه 
.آقای حمیدرضا جهاد اکبر دارنده مبلغ یک میلیون ریال سهم الشرکه . مرکز اصلی 
شرکت به شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شــهر اصفهان، محله خوراسگان ، 
کوچه شــهید احمد احمدی]۱۳۰[ ، بن بست تراشــکاری ، پلاک ۱ ، طبقه اول 
کدپستی ٨۱۵۹۷٦۳۱۱٦ انتقال یافت و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید. 
۳-تعداد اعضای هیات مدیره شــرکت به ۳ نفر افزایش یافت و مــاده مربوطه در 
اساسنامه اصلاح گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٦٦۱۷۹۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت کیان تجارت مدریک با مسئولیت محدود به شــماره ثبت ۵٦۹۷۵ و 
شناســه ملی ۱۴۰۰٦۱٨۴۱۱۴ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فــوق العاده مورخ 

۰٢/۰۴/۱۳۹٨ تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 مرکز اصلی شرکت به استان اصفهان ، شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله 
سیچان ، کوچه بهنام ، کوچه علی اکبر دادخواه ، پلاک -۱٢۹ ، ساختمان ارکیده ، پلاک قدیم 
۱٢۵.٢ ، طبقه اول ، واحد شــرقی کدپســتی ٨۱۷۳۷٨٦۵۴٦ تغییر یافت و ماده مربوطه در 

اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید. 

اداره کل ثبــت اســناد و امــلاک اســتان اصفهــان اداره ثبــت شــرکت ها و موسســات 
غیرتجاری اصفهان )٦٦۱۷۹۳

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت خدماتی بازرگانی تحقیقاتی تک تاز سپیدان سپاهان شرکت با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۴۱٢۰۵ و شناســه ملی ۱۰٢٦۰۵٨۹۱٢۳ به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی عادی مورخ ٢٢/۰٦/۱۳۹٨ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : آقای احسان احمدی زهرانی به 
شــماره ملی ۱٢۹۰۴٨۱۰۰٨ و آقای اصغر رشیدی علویجه به شــماره ملی ۱٢٨۷۹۵۹۰۱٦ و 
آقای سعید سعادتیان مهر به شماره ملی ۱٢٨۳۵٦۰۳۵٦بعنوان اعضای هیات مدیره برای مدت 
نامحدود انتخاب شدند. آقای احســان احمدی زهرانی به شماره ملی ۱٢۹۰۴٨۱۰۰٨ به سمت 
مدیرعامل و آقای اصغر رشیدی علویجه به شــماره ملی ۱٢٨۷۹۵۹۰۱٦ به سمت رییس هیات 
مدیره و آقای سعید سعادتیان مهر به شــماره ملی ۱٢٨۳۵٦۰۳۵٦ به سمت نایب رییس هیات 
مدیره برای مدت نامحدود انتخاب گردیدند. کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهادار و تعهدات شرکت 
از قبیل چک سفته و بروات تجاری و قرارداد ها با امضاء رییس هیات مدیره و مدیرعامل و همراه با 

مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٦٦۱۷٨۹(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی بهنام انرژی نایین به شماره ثبت ٦٦۳ و شناســه ملی ۱۰٨٦۱۹۱۰۷۷٦ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ ۰۵/۰٦/۱۳۹٨ و نامه شماره ۳۷۹٨ مورخ ۱٦/٦/۹٨ اداره تعاون نایین تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

محسن پوربافرانی به کدملی ۱٢۴۹٨۳۰٦٢۱ به سمت رئیس هیئت مدیره و جابر بی ریا به کدملی ۱٢۴۹۴۷٦۴٢۹ به سمت 
نایب رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل و بهادر بی ریا به کدملی ۱٢۴۹۷۹٢۴٨۷ به سمت منشی هیئت مدیره به مدت سه سال 

انتخاب شدند. 
کلیه چکها و اســناد تعهدآور شــرکت پس از تصویب هیئت مدیره با امضــای آقای جابر بی ریا )مدیرعامل( و آقای محســن 
پوربافرانی ) رئیس هیئت مدیره( و مهر شرکت معتبر و در غیاب آقای محسن پوربافرانی )رئیس هیئت مدیره( ، آقای بهادر بی 
ریا )منشی هیئت مدیره( حق امضاء خواهد داشــت و اوراق عادی با امضای آقای جابر بی ریا )مدیرعامل( و مهر شرکت معتبر 
خواهد بود. شعبه شرکت به نشانی استان فارس شهرستان شیراز بخش مرکزی شهر شیراز فرهنگ شهر بلوار شهید رجایی بن 

بست ۳٦ پلاک ۰ ساختمان دردانه ۴ ورودی ۱ طبقه همکف کدپستی ۷۱٨۷٦٦۷۴۷۴ منحل گردد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نایین )٦۳۵٨۹۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت گروه فلن انرژی پارس شــرکت با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۵۹۳٢۷ و شناســه ملی 
۱۴۰۰۷۱۳۴۰٦٢ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۹/۰٦/۱۳۹٨ تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : 
شرکت جی ای پی گروپ با مسئولیت محدود به شناسه فراگیر ۳۰۰۳۵۰٦٦۱۹ و به نمایندگی آقای حمیدرضا حمیدیا 
به کدملی ۱۱۹۹۰٦۱۹۴٨ با پرداخت ۹۹۹۹۰۰ ریال به صندوق شــرکت وارد شــرکت گردید. سرمایه شرکت از مبلغ 
۱۰۰۰۰۰۰ ریال نقدی به ۱۹۹۹۹۰۰ ریال افزایش یافت و ماده ۴ اساســنامه به شــرح زیر اصلاح شــد: سرمایه شرکت 
مبلغ ۱۹۹۹۹۰۰ریال نقدی است که تماما به صورت نقد پرداخت و در اختیار مدیران شرکت قرار گرفت. شرکاء شرکت 
و میزان سهم الشرکه هر یک بدین شرح می باشــد: آقای حمیدرضا حمیدیا دارنده ۱۰۰ ریال سهم الشرکه.شرکت گروه 
انرژی فلن – با مســئولیت محدود به شناســه فراگیر ۳۰۰۳۱۱۰۵۴۵ و به نمایندگی خانم افســانه حمیدیا به کد ملی 
۱۱۹٨۴٨٢۳٢۱ دارنده ۹۹۹۹۰۰ ریال سهم الشرکه . شرکت جی ای پی گروپ با مســئولیت محدود به شناسه فراگیر 
۳۰۰۳۵۰٦٦۱۹ و به نمایندگی آقای حمیدرضا حمیدیا به کد ملی ۱۱۹۹۰٦۱۹۴٨ دارنده ۹۹۹۹۰۰ ریال سهم الشرکه. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٦٢۹۹۰۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت معدنی سنگ آهک رباط ســلطان جعفر آباد با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۵۴۹۵۰ و شناسه ملی 
۱۴۰۰۵٢۹۹٦۹۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۴/۰۷/۱۳۹٨ ماده ۱۵ اساسنامه بدین شرح اصلاح گردید :

 اختیارات نماینده قانونی شرکت : رئیس هیات مدیره نماینده قانونی و تام الاختیار شرکت بوده و میتواند در کلیه امور مداخله و اقدام نماید 
مخصوصا در موارد زیر : امور اداری از هر قبیل ، انجام تشــریفات قانونی ، حفظ و تنظیم فهرست دارائی شرکت و تعیین بودجه و تعیین 
پرداخت حقوق و انجام هزینه ها رسیدگی به محاسبات ، پیشنهاد سود قابل تقسیم سالیانه ، تعیین آئین نامه های داخلی ، اجرای تصمیمات 
مجامع عمومی ، اداء دیون و وصول مطالبات ، تاسیس شعب ، واگذاری و قبول نمایندگی ، انتخاب و انتصاب و استخدام متخصصین و 
کارمندان و کارگران ، عقد هر گونه پیمان با شرکتها و بانکها و اشخاص خرید و فروش و اجاره اموال منقول و غیر منقول و ماشین آلات و به 
طور کلی وسایل مورد نیاز و همچنین معاملات به نام وحساب شرکت ، مشارکت با سایر شرکتها و شخصیتها حقیقی و حقوقی استغراض 
با رهن یا بدون رهن و تحصیل اعتبار و وام دادن وام گرفتن از بانکها و اشخاص و شرکتها و باز کردن حساب جاری و ثابت در بانکها، دریافت 
وجه از حسابهای شرکت ، صدور ظهر نویسی و پرداخت بروات و اسناد سفته ها هزینه ها ، مرافعات ، چه شرکت مدعی باشد و چه علیه ، در 
تمام مراحل با تمام اختیارات از رجوع به دادگاه های صالحه ابتدائی و استینافی و دیوان عالی کشور ، انتخاب و کیل و وکیل در توکیل ، دادن 
اختیارات لازمه به نام برده و عزل آن ، قطع و فصل دعاوی با صلح و سازش ، اختیارات فوق جنبه محدودیت نداشته و هر تصمیمی را که 

رئیس هیات مدیره جهت پیشرفت شرکت اتخاذ نماید معتبر است.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٦٦۱۷۹٢(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات موسسه اتحادیه صنف فروشندگان مواد غذائی شهرستان اصفهان به شماره ثبت ۳۷٨۱ و شناســه ملی ۱۰٢٦۰٦۹۱٢۵٨ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ 
٢۴/۰۷/۱۳۹٨ و به استناد نامه شماره ٨٢٨۴/۹٨ مورخ ۱٢/٨/۱۳۹٨ اتاق اصناف اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای محمدرضا امین الرعایائی به کدملی ۱٢۹۱۱۰۱۴۰۳به سمت رئیس 
هیات مدیره و خانم فریبا پورمظاهریان به کدملی ۱٢٨۳٦۱۰۴۹۳به سمت نائب رئیس اول هیات مدیره و آقای محمدجعفرزاده به کدملی ۱۱۱۰٢۴۹٦۳٢ به سمت نائیب رئیس دوم هیات 
مدیره و آقای حمیدرضا مرجانی زاده به کدملی ۱٢٨۴۵۵۷۱۰۳به سمت دبیر هیات مدیره و آقای سید امیرحسین روناسی به کدملی ۱٢٨۷٢۵۴۹۱٨به سمت خزانه دار هیات مدیره و آقای 
عباس آقادادی به کدملی ۱٢٨۱۰۱٨٨٢۱ به سمت عضو اصلی هیات مدیره و آقای مجتبی اله یاری صادق آبادی به کدملی۱۱۷۱٢۱۱٢۱۱ به سمت عضواصلی هیات مدیره و آقای قاسم حیدری 
به کدملی۵٦۵۹۴۰۱۹۱۰ به سمت عضو علی البدل اول هیات مدیره و آقای مجید حقیقی زاده به کدملی ۱٢۹۰۵۱۷۵۷٦به سمت عضوعلی البدل دوم هیات مدیره و آقای محمد سامتی به 
کدملی ۱٢٨۴۱٢۹۴۰۳ به سمت عضو علی البدل سوم هیات مدیره و آقای محمدرسولی قهســاره به کدملی ۱٢۷۰۴۱۷٢۰۷ به سمت بازرس اصلی و آقای سیدیوسف حسینی به کدملی 
۱٢٨٢۷٢٨۰۰٨ به سمت بازرس علی البدل برای مدت ۴ سال انتخاب شدند. کلیه اسناد و اوراق بهادار ، به استناد مفاد ماده ٢۰ اساسنامه مصوب بشرح ذیل می باشد: کلیه اسناد و اوراق بهادار و 
تعهد آور با امضای رئیس هیات مدیره و خزانه دار و در غیاب هریک با امضای نایب رئیس اول و با مهر اتحادیه معتبر خواهد بود .اساسنامه مشتمل بر ۳۰ ماده به تصویب رسید. اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )٦٦۱۷۹۱(

  نوســان: معاون حفاظــت و بهره 
برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان 
در خصــوص تحویل حقابه زیســت 
محیطی زاینده رود گفت: تحویل حقابه 
زیســت محیطی زاینده رود و جریان 
آب در اصفهان ارتباط مســتقیمی با 

بارش های پاییزه و زمستانه دارد.
حســن ساســانی در خصوص حقابه 
تالاب گاوخونی در ســال آبی جدید، 
نیز اضافه کرد: مصمم به تأمین حقابه 
زیســت محیطی تــالاب گاوخونی 
هســتیم، اما این مشــروط به میزان 
بارش ها و حجم مخزن سد زاینده رود 
دارد و امیدواریم با شــروع بارش های 
مطلوب بتوانیم حقابه زیست محیطی 
زاینده رود را تأمین کنیم. وی با تأکید 
بر اینکــه آب همچنــان وارد تالاب 
گاوخونی می شــود، گفت: زمانی که 
توزیع آب کشــاورزی می شــود، آب 
به دشــواری به پایین دســت و تالاب 
می رســد، چراکه آب به شــبکه های 
آبیاری کشاورزی هدایت می شود، اما 
در تلاشیم تا شــرایط را تا زمان توزیع 
آب کشت پاییزه برای گاوخونی حفظ 
کنیم. ساسانی یادآور شد: تا امروز از بند 
شاخ کنار بیش از ۵ میلیون مترمکعب 

آب روانه تالاب گاوخونی شده است.
وی با تأکید بر اینکه امیدواریم با توجه 
به میزان پایین بارش ها مشکلی برای 
تأمین آب شــرب پیش نیاید، تصریح 
کرد: آب یک کالا و سرمایه ملی است، 
در این شــرایط چه باشد و چه نباشد، 
صرفه جویی در مصــرف آن در تمام 

بخش ها الزامی است.

   گزارش

افزایش خروجی
 سد زاینده رود



بـا وجود مخالفت هـای مکتوب و منتشرشـده 
نگارنـده بـا بخـش بزرگـی از سیاسـت های 
دولـت آقـای احمدی نـژاد، قاطعانـه معتقـدم 
از  یکـی  نقـدی«  »یارانـه  ایـده  اصـل  کـه 
اقتصـادی  صحیح تریـن سیاسـت گذاری های 
کشـور در ۵۰ سـال اخیر بوده اسـت. هر چند 
کـه بعـد از ارائه این ایده صحیـح و منطقی، متاسـفانه فرایند اجرایی 
آن تـا بـه امـروز به قدری بد بـوده که محبوبیـت آن روز بـه روز کم و 

کمتر شـده اسـت.
دربـاره دفـاع از اصـل ایـده »یارانـه نقـدی«، باید به دو سـوال 

کلیـدی پاسـخ دهیم:

اول: میانگیـن کیفیـت عملکرد اقتصـادی در دولت های مختلف ۵۰ سـال 
اخیـر، چقـدر متفـاوت بـوده اسـت؟ به طـور میانگیـن دولت ها بهتـر پول 

نفـت را خـرج می کنند یـا مردم؟

دوم: فـرض کنیـم همـه پول نفـت و گاز را بیـن مردم توزیـع کنیم و بعد 
دولـت مجبـور شـود برای اچـرای هر پروژه ملـی، دسـت ش را پیش مردم 
دراز کنـد. یعنـی از مـردم بخواهـد کـه بـرای اجرای هـر پروژه ارزشـمند 
ملـی، یـا به دولت پـول قرض بدهنـد )در قالب خریـد اوراق مشـارکت( و 
یـا مالیـات بیشـتری بپردازنـد. آیـا در این حالـت، خود به خـود چرخه ای 
بـرای بهبـود کیفیت عملکـرد و نیز شـفافیت در تک تـک پروژه های ملی 

ایجاد نخواهد شـد؟

در ۵۰ سـال اخیـر، بـا وجـود اینکـه دولت هـای متعـددی بـا رویکردهای 
»سیاسـی« متنوع و بعضا متضاد داشـته ایم، اما عملکـرد »اقتصادی« این 
دولت هـا در بسـیاری از حوزه هـا کامـلا مشـابه بـوده اسـت. یکـی از ایـن 
شـباهت های اقتصادی همه دولت های ۵۰ سـال اخیر، به مسـاله مواجهه 
بـا ثـروت نفـت و گاز مربوط می شـود. تقریبا همـه دولت ها شـعار داده اند 
کـه ثـروت نفـت و گاز باید صرف »حمایـت از تولید« و »حمایـت از فقرا« 
شـود. در مرحلـه بعـد هم بـا این دو شـعار، بخش بزرگـی از این ثـروت را 
در قالب سـاختن سـازمان هایی عریـض و طویل با انبوهی از سـاختمان و 
پرسـنل هـدر داده انـد؛ سـازمان هایی کـه بعضا خودشـان مهم تریـن مانع 

شـکل گیری تولید و کارآفرینی هسـتند.
بخـش باقی مانـده از ثـروت سرشـار نفـت و گاز هم به شـیوه های دیگری 
خـرج تیشـه زدن بـه ریشـه اقتصاد ملی شـده: قسـمت بزرگـی در قالب 
دلار دولتی به جیب نورچشـمی ها سـرازیر شـده؛ قسـمتی خرج سوبسید 
هنگفـت به سـوخت هواپیما شـده کـه عمدتا نصیـب ثروتمندترین مردم 
می شـود؛ قسـمتی دیگر هم در قالب کمک مالی بلاعوض به شـرکت های 
مختلـف دولتـی و شـبه دولتی، صـرف پوشـش ضـرر و زیان هـای ایـن 
شـرکت ها شـده؛ ضـرر و زیان هایـی کـه عمدتا بر اثـر کلکسـیونی از انواع 

فسـاد شـکل گرفته اند.
در کنـار این موارد، یکی از مشـهورترین شـیوه های هـدر دادن ثروت نفت 
و گاز کشـور هـم در ایـن قالب شـکل گرفته کـه بنزین و گازوییـل و برق 
و گاز را بـه قیمتـی کمتـر از یک پنجـم قیمت در پاکسـتان و افغانسـتان 
و هندوسـتان بـه مردم بفروشـیم. یعنی یارانـه سرسـام آوری بپردازیم که 
عمدتـا نصیـب قاچاقچیـان سـوخت یـا خانوارهـای دارای چنـد اتومبیل 
می شـود و البته خودروسـازان سـازنده اتومبیل های پرمصـرف و گران هم 
در ایـن شـرایط اطمینان دارنـد که به دلیل بنزین ارزان، اتومبیل هایشـان 

همیشـه فروش خواهـد رفت.
بـا ایـن مقدمـه، ایـده محوری طـرح »یارانـه نقـدی« کاملا قابـل دفاع به 
نظـر می رسـد: پول بـادآورده نفـت و گاز را تا حد ممکـن از دولت بگیریم 
و مسـتقیم بـه جیـب مـردم واریز کنیـم. در مرحله بعـد، اگر دولـت برای 
هزینه هـای مختلـف خـود دچـار کسـری بودجه شـد، دسـت ش را پیش 
مـردم دراز کنـد؛ یعنی یـا از مردم قرض بگیـرد)در قالب اوراق مشـارکت( 
یـا مـردم را مجـاب کند کـه مالیات یـا عوارض بیشـتری بپردازنـد. وقتی 
دولـت مجبور شـود دسـتش را پیش مـردم دراز کند، خود بـه خود دیگر 
هـدر دادن بودجـه در قالـب مـواردی مثل مـوارد بالا به حداقل می رسـد.

محـض مـزاح می شـود این طـور گفـت کـه همان طـور کـه دادن کبریت 
بـه دسـت بچه خطرنـاک اسـت، دادن پول بـادآورده نفت و گاز به دسـت 
دولـت هـم خطرناک اسـت. در عوض وقتی دولت دسـت ش را پیش مردم 
دراز کنـد و مالیـات بگیرد، به دلیل حساسـیت مالیات دهنـدگان، احتمال 

کمتـری وجـود دارد کـه این پول هـدر برود. 
امـا اگر دولت فعلی بخواهد در ربع پایانی دوره مسـئولیت خود، ویرایشـی 
جدیـد و جهش یافتـه از یارانـه نقـدی را اجرا کند، چهار پیشـنهاد نگارنده 

عبارتند از:
الف( افزایش شفافیت یارانه نقدی 

ب( افزایش مبلغ یارانه نقدی 
ج( پذیرش گواهی دریافت یارانه نقدی، به عنوان ضمانت وام های بانکی 

د( بازآرایی یارانه نقدی در قالب »سهام ملی نفت« 
از صمیـم قلـب امیـدوارم دولـت فعلی در ربـع پایانی عمر خـود، به دنبال 
بازنگـری در برنامـه یارانه نقدی و اجـرای »ویرایش جهش یافته« آن )مثلا 

طبق مـوارد ۴ گانه فوق( باشـد.
اگـر این یادداشـت کوتاه صرفا توانسـته باشـد بابی را برای بحـث در میان 
اقتصاددانـان دربـاره شـیوه های دسـتیابی بـه ویرایـش کارامدتـر »یارانـه 

نقـدی« بـاز کنـد، نگارنـده بـه هـدف خود دسـت یافته اسـت.

جلیل تواضع، بنیانگذارآجیل و 
خوشکبار تواضع، در سال ۱۳۱۵ 
در شــهر تبریز به دنیا آمد. پدر 
بزرگش یکــی از باغــداران آن 
زمان در تبریز بــود، اما پدرش 
به فکر شــغلی بود که درآینده 
بتوان در آن پیشــرفت کــرد؛ به همین دلیل به شــغلی 

می اندیشید که با کشاورزی نیز در ارتباط باشد. 
خشــکبار روش جدیــدی از نگهــداری محصــولات 
کشــاورزی بود، هم عمر محصول بیشــتر می شد و هم 

مشتریان جدیدی ایجاد می کرد.
در همین احوال، پدرش در سال ۱۲۷۰ -درخیابان امام 

خمینی مغازه خشکبار فروشی افتتاح کرد. 
در ۲۷ ســالگی ازدواج کرد با ســرمایه ای که داشت یک 
مغازه در چهار راه آبرســان تبریز خرید، اما آنجا را افتتاح 

نکرد.  
۳۸ سال با پدر و برادرانش کار کرد. پدرش در ۹۵ سالگی 
از دنیا رفت، ۱۵ ســال بعد از فوت پدر بــا برادرانش در 

مغازه پدر کار می کرد.
 در همان زمان بود که آجیل تواضــع )بنیانگذار آجیل و 
خوشــکبار تواضع( را به نام تواضع اصل به ثبت رســاند. 
به دلیل بیماری همســرش که به تهران می آمد به عازم 
تهران شــد و تصمیم گرفت مغازه ای در تهران خریداری 
کند و در آنجا ســاکن شــود. فروش خارجــی هم رو به 

افزایش بود. هر روز یک ماشــین از بــازار تبریز به تهران 
می رفت وآجیل ها را به مغازه می رساند. 

قسمتی از مغازه تبدیل به انبار و مختص بو دادن آجیل و 
بسته بندی شد، با همان تابه های قدیمی بهترین آجیل 
را به دست مشــتری می رساند. توانســت کارخانه تولید 
آجیل در محمدشهر کرج تاســیس کند. در آنجا ۴۵ نفر 

مشغول به کار هستند. 
در حال حاضــر تواضع اصل به جز شــعبه مرکزی پارک 
وی دارای دوشــعبه دیگر در نیــاوران و ســعادت آباد 
اســت و دارای۱۵۰ پرسنل است. اســتقبال کشورهای 
اروپا و آمریکا از آجیل تواضع اصل فوق العاده اســت، او 
این دســتاورد بزرگ را بــه دلیل مرغوبیــت و طعم بی 
نظیر محصولات ایــران می داند. او نقش پســرش را در 
موفقیت های آجیل تواضع بسیار موثر می داند. در حال 
حاضر۳۰۰ نوع آجیل و خشــکبار در فروشگاه به فروش 

می رسد. 
تواضع درسال ۱۳۸۰ شروع به توســعه شعب کرد و هم 
اکنون دارای ۱۲شعبه درسراسر ایران است، این شرکت 
آجیل ها را مناسب با مراسم ها به شــکل متفاوتی آماده 
می کند. به طور مثال برای آجیل شــب یلدا پسته خام، 
دونوع کشــمش، مغزبادام، مغزگردو، انجیر، باســلوق، 
قیســی و… عرضه می شــود. تواضع در فــرودگاه امام 
خمینی)ره( نیز شــعبه دارد تا مردم به راحتی سوغاتی 

مورد نیاز خود را تهیه کنند.

سال پنجم
شماره صد و شش

٢٨ آبان ۱۳۹٨
٢۱ ربیع الاول  ۱۴۴۱

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ٨۱۵٨۹٨۱٨٦۵
 تلفن: ۰۳۱-۳٢٦۱۷٨۵۹

 توزیع:آرمان پخش

پدرام سلطانی، نماینده اتاق بازرگانی ایران در فدراسیون اتاق های بازرگانی جهان گفت: 
»هرچند بنابر اظهارات مقامات، تمرکز بر روی افرادی است که تاکنون مالیات نمی دادند یا 
فعالیت آنها به گونه ای بوده که مشمول  دادن مالیات نمی شدند، اما تجربه نشان داده که در 
این موارد فشار بر روی بخش خصوصی بیشتر خواهد  شد.« او به ایلنا گفته: »گزارش هایی 
که به تشکل های بخش خصوصی می رسد، همگی  نشان از این دارد که از همین حالا 

سختگیری ها آغاز شده و  سال آینده به مراتب سخت تر می شود.«

و  تحریم ها  وجود  با  گفت:  کروز  تولیدی  صنایع  نوآوری  و  تحقیقات  مرکز  مدیر 
مشکلات، نزدیک به ٨۰ درصد فرآیند تولید کامپیوتر خودرو )ECU(  داخلی سازی 
شد.«محمدرضا دهقان ادامه داد: » بین ۷۰ تا ٨۰ درصد قیمت ای سی یوهای تولیدی 
تامین  کشور  خارج  از  ناچار  به  که  است  آن  الکترونیک  قطعات  به  مربوط  داخل 
می شوند.« دهقان اظهار کرد:» روزانه بیش از سه هزار و ۵۰۰ دستگاه ای سی یو در 
شرکت کروز تولید می شود و بیش از ۴۰ درصد سهم بازار این قطعه را در اختیار دارد.«

٨٠درصدتولیدکامپیوترخودروداخلیسازیشدقانونمدارانزیربارفشارمالیاتی

مالیات
 دادنی یا گرفتنی ؟

ویرایش جهش یافته 
"یارانه نقدی"

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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شمــاره 
صد و شش

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

وداع با پیشکسوت آجیل و خشکبار
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پس از پخش متن اثر گذار جناب دکتر 
فاضلی تحت عنوان ظلم آشکار و گرفتن 
مالیات،  دوست عزیز جناب دکتر خالقی 
نیز متنی  با دید دیگری ارائه کردند که 

مالیات دادنی است نه گرفتنی ؟!
مالیات چه دادنی باشد و چه گرفتنی، 
پیآمد مبارکی در جامعه خواهد داشت 
و آن درگیر شدن آحاد درآمددار جامعه 
با چگونگی هزینه های دولتی  و حساب 

کشی از دولت است. 
آن سیصدهزارنفر میلیاردری که اثری 
از سوابقشان در اداره مالیات نیست، 
در حال حاضر به کار خود مشغولند 
و به کار دولت کار چندانی ندارند زیرا 
برداشت  آنان چیزی  اموال  و  مال  از 
نمیشود و آنان بکار خود مشغولند و 
دولت بکار خود مشغول! لیکن زمانی 
که آن سیصدهزارنفر در تور مالیاتی 
قرار گرفتند و از مالشان مبالغی به غلط یا 
درست برداشت شد، زبانشان در مسایل 
اجتماعی و اقتصادی باز خواهد شد که 

دولت با پولشان چه کرده است ؟ 
دولت محترم سخت مشغول گسترش 
تور مالیات گیری است و در تلاش است 
هر روز ماهیان بیشتری به داخل این 
تور بیاندازد لیکن باید بیاد داشته باشد 
این ماهیان زبان دارند و دستشان به 
دهنشان میرسد و به رسانه ها دسترسی 
دارند و بلدند حرف بزنند و صدایشان 

بلند خواهد بود!. 
شاید زمانی که تعدادشان کم بود و 
حرفشان چندان منشاء اثر نبود لیکن 
زمانی که سیصدهزارنفر شدند دیگر 
نمی شود حرفشان را نشنیده گرفت. 
آنها  پول، قوانین، دنیا و وظایف دولتها  
راخوب می شناسند و نمی شود آنها را 

سر دواند! 
آنگاه دولت محترم باید پاسخگوی محل 

خرج این مالیات ها باشد. 
این پول ها با پول های نفت فرق دارد؛ 
این پول ها صاحب دارد و صاحب آن تا 
ابد چشمش بدنبال آنست که سرنوشت 
چشمه  محترم  دولت  شد؟  چه  آن 
کوچکی از سروصدای صاحبان پول را 
در موسسات اعتباری دید و مجبور شد 
۰۰۰/۳۰ میلیارد تومان از خزانه دولت 
بپردازد تا سرو صدا بخوابد لیکن در این 
مورد از دست آن ها خلاصی نخواهد 

داشت. 
کاری  برای هر  دولت محترم  آنوقت 
باید به این خیل عظیم و سایر مالیات 
دهندگان پاسخ گوید آن هم نه پاسخی 
از جنس پاسخهای ۴۰ ساله گذشته 
!باید به تک تک آنها توضیح داد که با 

پول آنها چه کرده اید؟ 
فعلا دولت و سازمان مالیاتی از وصول 
مالیات بیشتر سرخوشند؛ لیکن زمان 
پاسخگوئی در مورد نحوه هزینه این 

پول ها چندان دور نیست! 
اگر به جهان بنگریم در هر کشوری که 
پاسخگو  دولتها  است  بیشتر  مالیات 
تر و شفاف ترند، دولت ما هم با گرفتن 
مالیات بیشتر باید در مورد پاسخگویی 

و شفافیت بسیاربیاموزد و  تمرین کند.

 سلمان طاهری 

دو سناتور آمریکایی پیشنهاد کرده اند که تحصیلات دانشگاهی 
برای همه آمریکایی ها رایگان شود. به عقیده آنها امروزه تفاوتی 
بین تحصیلات دانشگاهی با ابتدایی و دبیرستان نیست؛ زیرا 
عموم مشاغل مدارک دانشگاهی طلب می کنند. در عین حال 
حجم عظیم وام های دانشجویی تبدیل به بحرانی اقتصادی 
برای کشور شده است که به زعم آنها در صورت رایگان بودن 
تحصیلات دانشگاهی هرگز بوجود نمی آمد. اما دلایلی وجود 

دارد که این بیان صحیح نیست.

مشاهدات نشان می دهد دستمزد کارگران دارای دیپلم و دارای 
مدارک دانشگاهی از سال ٢۰۰۰ تاکنون بهبودی نداشته است 
درحالیکه گروه اول دچار شرایط مشکل تری برای پیدا کردن 
شغل هستند و نرخ بیکاری شان در سال ٢۰۱۰ برابر ۱۵% بود. 
در سال ٢۰۱٦ شانس پیدا کردن شغل برای یک دیپلمه ٢٦% 

کمتر از شخص دارای مدرک دانشگاهی بود.
قدرت  کارفرماها   ،٢۰۰۹ سال  از  و  اقتصادی  بحران  پی  در 
بیشتری در بازار کار یافتند و دست به استخدام تنها افراد با 
کار خود  نیروی  آموزشی  های  هزینه  تا  زدند  بالاتر  مدارک 
را کاهش دهند. اما دولت فدرال این تمایل به سمت افراد با 
مدارک دانشگاهی را اشتباها به صورت تمایل اقتصاد به نیروی 
کار با مهارت بالاتر ترجمه کرد و میزان وامی که دانشجویان 
می توانستند قرض کنند را افزایش داد. در مقابل دانشگاه ها 
هم شهریه ها را افزایش و کمک مالی به دانشجویان را کاهش 
دادند. تحقیق فدرال رزرو نیویورک نشان داد هر دلار افزایش 
وام دولتی باعث ۵٨ سنت افزایش شهریه و ٢۰ سنت کاهش 
کمک های دانشگاهی به دانشجویان انجامید. نتیجه این فرآیند 
افزایش  افزایش میزان بدهی نیروی کار بدون بهبود شانس 

دستمزد بود. 
از طرف دیگر بیشتر آنچه دانشجویان در کلاس های درس یاد 
می گیرند مستقیما کاربردی در شغل های آینده شان ندارد. 

حتی دانشجویان رشته های تکنولوژیک و مهندسی مجبور به 
گذراندن دوره هایی خارج از مباحث رشته خود هستند. همچنین 
حتی پرتقاضاترین رشته یعنی برنامه نویسی کامپیوتر هم به 
سادگی خارج از دانشگاه و از طریق دوره های فنی حرفه ای قابل 
یادگیری است. بنابراین داشتن مدرک دانشگاهی صرفا سیگنالی 
به کارفرماست که باهوشی و سخت کوشی کارجو را نشان می 
دهد. تحقیقات نشان می دهد افرادی که تمام دوره های رشته 
تحصیلی خود را گذرانده ولی به دلایلی موفق به فارغ التحصیلی 
نشدند، یعنی مهارت برابر با سایرین ولی بدون داشتن مدرک، 
حقوقی نزدیک به افراد دیپلمه دریافت می کنند، که این تایید 
کننده تئوری سیگنالی بودن مدرک است زیرا اگر مهارت مد نظر 
بود افزایش بازده کاری در نتیجه گذراندن دوره ها باید آنها را در 

بازه افراد با درآمد مشابه قرار میداد. 
وام ها و کمک های تحصیلی که دانشگاه را برای بسیاری ممکن 
میکند عملا باعث تشدید مسابقه نیاز به مدرک تحصیلی می 
گردد. در غیاب وام، بسیاری از افراد باهوش و سخت کوش عملا 
قادر به پرداخت هزینه های دانشگاهی  نبودند اما نداشتن مدرک 
هم نشانه خیلی بدی نبود. ولی امروزه دیگر کارفرما ها تمایلی به 
استخدام اشخاص دیپلمه ندارند. نتیجه اینکه افزایش وام های 
دانشجویی اشتباهی بود که منجر به افزایش شدید هزینه و در 

عین حال بهبود ناچیز وضعیت جوانان گردید.

هزینه پنهان دانشگاه رایگان
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  لطفعلی بخشی 

هرکس بیکار است خودش مقصر است؟

جامعه

بازار که  اقتصاد  به عنوان یک مدافع 
اشتغال دولتی را نه تنها مطلوب نمی 
داند، بلکه آن را مصیبت تلقی می کند 
بیراه  البته  این حرف  عرض می کنم 
نیست و در مواردی رواست، ولی زمانی 
رئیس قوه مجریه می تواند این را در 

پشت تریبون بگوید که پیش از آن شرایطی برقرار باشد:

اول: اداره کار و تعزیرات و سازمان حمایت و هزار بوروکرات پرت 
از اوضاع را به جان کارفرما نینداخته باشد.

دوم: قانون های حداقل حقوق اجباری و مقررات دست و پاگیر 
برای کسب و کار را به حداقل رسانده و شهروندان را نیازمند 

امضای طلایی دولتی ها نکرده باشد.
سوم: امکان فعالیت "مناسب" اتحادیه ها و تشکل های نیروی 

کار را برای توان افزایی کارمندان و کارگران فراهم کرده باشد.
چهارم: با سیاست های پولی و مالی نادرست و مداخله های بیجا 

ثبات اقتصاد را به خطر نینداخته باشد.
دیگر  با  کشورش  اقتصادی  آزادانه  ارتباط  امکان  پنجم: 

کشورهای جهان را فراهم کرده باشد.
ششم: امکان فعالیت کارآمد و آزاد دانشگاه ها و مراکز مهارت 

آموزی را ایجاد کرده باشد.
هفتم:  هزینه های خودش را در حد معقول کاهش داده باشد 

و از ثروت عمومی و جیب مردم خرج نورچشمی هایش نکند.
هشتم: سیستم حقوقی قدرتمند و فرآیندهای قانونی مناسب 
برای رفع تعارض بین فعالان اقتصادی و کارفرما و نیروی کار 

مستقر کرده باشد.

خلاصه که نسلی که بابک زنجانی ها را دیده است، بعید است 
ارزش هایی مثل سخت کوشی و یادگیری مهارت های ارزش 

افزا را جدی بگیرد.

info@eghtesadbazar. ir


